
Pred III. kongresom zveze sindikatov Slovenije
M-Trgoavto in M-KZ Logatec — 
novi članici sozda Mercatorja

Center za obveščanje

Matjaž Marinček

V sozd sta se združili 
76. in 77. organizacija

Na referendumih, ki sta bila za Trgoavto Koper 
5. oktobra in za Kmetijsko zadrugo Logatec 16. in 
18. oktobra, je 73,3% oziroma 85,5% delavcev gla
sovalo za poznejšo združitev v sozd Mercator.

Mercator-Trgoavto iz Kopra 
je delovna organizacija, ki ima 
v svojem sestavu 4 tozde in 
DSSS. Tozdi so Trgovina na 
debelo, Trgovina na drobno. 
Servis (vsi trije s sedeži v Ko
pru) in Servis Zastava s sede
žem v Portorožu. Lansko leto je 
v tej organizaciji združevalo de
lo in sredstva 388 delavcev, ki 
so ustvarili 1,2 milijarde dinar
jev celotnega prihodka in 60,7 
milijona dinarjev čistega do
hodka. Osnovni dejavnosti te 
delovne organizacije sta trgovi
na na debelo in na drobno z 
motornimi vozili, nadomestni
mi deli in potrebščinami, izdel
ki iz gume, kavčuka in plastič
nih mas, električnim materia
lom, naftnimi derivati, mazili, 
olji in mastmi, barvami, laki, 
kemikalijami in potrebščinami, 
radijskimi aparati, sanitarnimi 
in instalacijskimi materiali, 
kmetijskimi stroji ipd. ter po
pravila in vzdrževanje cestnih 
motornih vozil.

Mercator-Kmetijska zadruga 
Logatec je enovita delovna or

ganizacija. Njeno področje se 
razprostira na 5.848 hektarjih 
kmetijskih zemljišč s 445 kme
tijami, od katerih jih ima 210 
članske pogodbe z zadrugo, 
ostale pa sodelujejo na podlagi 
kooperantskih odnosov. Za
druga upravlja tudi s 497 hek
tarji gozdov splošnega družbe
nega premoženja. V zadrugi 
združuje delo 54 delavcev. V 
lanskem letu je zadruga ustva
rila 78,2 milijona dinarjev celot
nega prihodka. Glavne dejav
nosti M-KZ Logatec so kmetij
ska proizvodnja na zemljiščih 
individualnih kmetijskih proi
zvajalcev v različnih oblikah 
proizvodnega sodelovanja ter 
na zemljiščih v družbeni lasti in 
zemljiščih, vzetih v zakup, 
vnovčevanje kmetijskih pridel
kov in živine, organiziranje in 
opravljanje kmetijske pospeše
valne službe ter oskrba z repro
dukcijskim in investicijskim 
materialom za dogovorjeno 
kmetijsko proizvodnjo.

V prihodnjih številkah glasi
la bomo novi članici sozda po
drobneje predstavili.

S 3. zasedanja delavskega sveta 
SOZD Mercator

Vesna Bleiv/eis

Imenovana 
generalni direktor 
in njegov namestnik
Molče so delegati sprejeli informacijo o poslovnih re
zultatih sozda v prvih devetih mesecih letošnjega leta. 
I*a bi bilo potrebno marsikaj vprašati.
Je neodzivanju delegatov mor- 

Ja kriv način poročanja in pred
stavljanja poslovnih rezultatov? 
‘učakajmo do razprave o pokriva- 
hju izgub v skladu s sporazumom 
0 ^družitvi v sozd!

Isto usodo je doletelo poročilo 
^emisije za spremljanje razporeja
nja dohodka in osebnih dohodkov 
v sozdu.

V razpravo o poročilu o delu de- 
ovne skupnosti sozda v prvem 
Polletju letošnjega leta je posegel 
soneralni direktor, in sicer z na- 

°nom, da se enkrat konča raz- 
Prava 0 premai0 aij preveč zapo- 
' ,en‘h v delovni skupnosti sozda 
k) 6 na nal°§e' ki jih opravlja de- 
v_Vna skupnost. Razpravo je 
jf-Podbudilo mnenje delegata 
; ,ercator-Nanosa, da število izva- 
^ cev del v delovni skupnosti soz-
nil a6 Hstreza obsegu dogovorje- 
r | od in nalog. Na pobudo gene- 
irn*16^3 lektorja je delavski svet
10 en°val posebno komisijo z na- 
Un°' ■<?a ngotovi potrebnost in 
na avičenost števila izvajalcev del 
v .Remiziranih delih in nalogah 
198? Vra skupnosti sozda v letu 
del ' g^ec^e na obseg dogovorjenih 
£]a ‘.n nalog. Komisijo sestavljajo 
0r P ki jih imenujejo poslovodni 
se r za.Posamezno dejavnost, ki 
10„ Pravlja v sozdu. Za nosilce na- 
vstl 0flroma za izbiro članov iz 
cato)'Aeiavnosli so določeni: Mer- 
hjstv \ rT?kornkinal Krško (kme- 
Prod °- \ ^ercai'or-Rožnik (malo- 
Grosiif / Mercator-Nanos, TOZD 
cator t-. ‘Prodaja na debelo), Mer- 
Mednar ‘storitve), Mercator- 
kovina>0iGna trgovina (zunanja tf- 
TOZn 7 . ,rcator-Izbira Panonija, 
tor-jj , asčita (industrija), Merca- 
lui'izerrn %fostinstvo (gostinstvo- 
^ia delrk t-lan komisije je tudi vo- 

E>otrai„ne skupnosti sozda.
'Oe, pt eri npst računalniške opre- 

narek,,zajemalnih naprav 
pdobritvj Va a sprejem sklepa o 
4prernemrn°ve’ °benen pa tudi 
rpkPju že °i V narnonskem kori- 
T,0nk>nih ^druzenih sredstev, na- 

' spreme^,iP0idovanie sredstev. 
mbo v strukturi deleža

investicijskih sredstev in sred
stev, namenjenih za poslovanje 
oziroma materialne stroške cen
trov za avtomatsko obdelavo po
datkov, so narekovale sprejete ob
veznosti, ki izhajajo iz inozemskih 
kreditov za nabavo osnovne opre
me. Razprava o predlogih poslov
nega odbora za AOP je pokazala, 
da nekateri tozdi oziroma DO ne 
sprejemajo predloga oziroma za
htevajo drugačen način financira
nja, kot ga je opredelil odbor za 
AOP. Iz razprave pa lahko povza
memo še eno ugotovitev: premaj
hen interes tozdov in DO, da bi 
koristile računalniške zmogljivo
sti sozda.

Določen je predlog besedila sa
moupravnega sporazuma o zdru
ževanju dela in sredstev na po
dročju ekonomskih odnosov s tu
jino v sozdu Mercator. Navedeni 
sporazum bodo sprejemali pristoj
ni samoupravni organi tozdov in 
DO, potencialnih udeleženk spo
razuma. Kot potencialne udele
ženke so s sporazumom določeni 
tisti tozdi in DO, ki so člani sa
moupravne interesne skupnosti 
za ekonomske odnose s tujino. 
Naša skrb je le še, da sporazum 
zaživi.

Imenovanje generalnega direk
torja sozda in njegovega namest
nika je delavski svet opravil na 
predlog razpisne komisije. Komi
sija je v razpisnem postopku ugo
tovila. da kandidata izpolnjujeta 
formalne pogoje, družbenopolitič
ne organizacije in pristojni organ 
družbenopolitične skupnosti pa 
sta ugotovila, da sta kandidata zre
li in ustvarjalni osebnosti, katerih 
ponovno imenovanje zagotavlja 
nadaljnjo družbenoekonomsko in 
samoupravno rast sozda. Imeno
vanima kandidatoma Miranu Go
slarju, generalnemu direktorju 
sozda Mercator in Vukadinu Ne- 
deljkoviču, namestniku general
nega direktorja v mandatnem ob
dobju 1981-85, so delegati s prisrč
nim aplavzom zaželeli uspešno 
delo.

Sredstva tudi za osebni standard

Kako sindikat uresničuje svojo vlogo pri uveljavljanju delavcev, da bi zagotovili 
svojo socialno varnost — to je bila tema posebne tematske konference, ki jo je 
organiziral za ponedeljek, 5. oktobra 1981, koordinacijski odbor sindikata SOZD 
Mercator.

Konferenca je bila v Ljubljani, v 
sejni dvorani Mercator-Embe. 
Vabljeni so bili, poleg članov KOS 
in občinskega sveta ZSS Ljublja
na Vič-Rudnik, ki sta bila pobu- ■ 
dnika za sklic konference, vsi 
predsedniki sindikalnih konfe
renc in izvršnih odborov organiza
cij združenega dela v sestavu soz
da Mercator, strokovne službe 
sozda in predsednik stanovanjske 
zadruge Mercator-KTL.

Predsednik KOS, Franc Škof, ki 
je odprl razpravo, je pojasnil, da ta 
sodi v okvir priprav na III. konfe
renco ZSS, ki bo spregovorila o 
uveljavljanju skrbi za delovnega 
človeka. V Mercatorju naj bi oce
nili dosedanja prizadevanja v tej 
smeri, zaznamovali in imenovali 
ovire in dobre izkušnje ter določili 
usmeritev za nadaljnje skupno na
stopanje.

Gradivo s predlogi zaključkov je 
pripravila splošna služba delovne 
skupnosti sozda in to po oceni so
delujočih zelo kakovostno.

Na konferenci so obdelali na
slednje tematske sklope:
- uresničevanje načela solidarno
sti v sozdu,
- zagotavljanje (preventivnega) 
zdravstvenega varstva delavcev,
- organizirana počitniška dejav
nost na osnovi združevanja sred
stev,
- skrb za skupno reševanje stano
vanjske problematike delavcev in
- organizirana športno rekreacij
ska dejavnost.

Obravnavali pa so še izglede za 
organizirano otroško varstvo na 
področju Ljubljane, vprašanje 
samskih domov in organiziranja 
družbene prehrane.

S samoupravnim sporazumom 
o združitvi v sozd smo se dogovo
rili za posamezna področja, na ka
terih naj bi se odražala tako skrb

za delavca kot tudi interes vseh, ki 
se združujejo, da le zdrav, psihič
no in fizično sposoben delavec 
lahko opravlja svoje delo tako, kot 
od njega zahteva tehnologija dela 
in delovna morala. Prav tako nas 
je ob združevanju v sestavljeno or
ganizacijo vodila misel, da mora 
sleherni delavec občutiti vsaj so
cialno varnost, ki pa mu jo lahko 
zagotavlja le združevanje v veliko 
asociacijo; ta je s sistemom med
sebojne dohodkovne povezanosti, 
kot velika samoupravna in eko
nomska skupnost, sposobna para
lizirati učinke tistih ukrepov in ra
zmer, na katere delavci s svojim 
delom ne moremo neposredno 
vplivati.

Solidarnost
Izhajajoč iz te zadnje misli smo 

v sozdu Mercator posvetili največ 
pozornosti medsebojni solidarno
sti v primerih, ko posamezna te
meljna ali delovna organizacija iz 
objektivnih razlogov ne more obli
kovati sredstev skupne porabe za 
namene regresa za letni dopust in 
družbeno prehrano. Z ustreznim 
samoupravnim sporazumom smo 
opredelili združevanje sredstev 
skupne porabe za solidarnostne 
namene in njegove določbe uspeš
no uresničili tudi v praksi. Od leta 
1979, ko je bil sporazum uveljav
ljen, pa do danes je tako združena

Nadaljevanje na 3. strani
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Dvesto največjih v Jugoslaviji

Matjaž Marinček

Mercator 5. v 
Jugoslaviji

Zadnje dni meseca septembra je izšel vsako
letni priročnik Ekonomske politike »Dvesto naj
večjih«, 13. po vrsti.

V priročniku je rangiranih in 
grupiranih 140 največjih proi
zvodnih organizacij združene
ga dela, 60 največjih organizacij 
združenega dela s področja tr
govine, gostinstva in turizma 
ter dodatno še 20 največjih or
ganizacij s področja prometa in 
zvez. Letos so prvič objavljene 
tudi rang liste MO največjih or
ganizacij po gospodarskih pa
nogah. Na koncu so objavljene 
še rang liste zavarovalnic in po
zavarovalnic ter osmih združe
nih in 158 osnovnih bank.

Vsaka od 220 organizacij 
združenega dela iz prvih treh 
rang list je rangirana na osnovi 
dveh meril: celotnega prihodka

(CP) in družbenega proizvoda 
oziroma dohodka, povečanega 
za amortizacijo (DP) v letu 
1980.

V skupini 60 največjih orga
nizacij združenega dela s po
dročja trgovine, gostinstva in 
turizma je tudi letos zasedel, ta
ko po CP kakor tudi po DP, 
prepričljivo 1. mesto sarajevski 
sozd UPI s 43,87 milijardami 
(novih) dinarjev celotnega pri
hodka in 32.485 zaposlenimi. 
Sledijo mu banjaluški sozd 
AIPK Bosanska krajina (2. po 
CP in DP), ljubljanski sozd Pe
trol (3. po CP in 15. po DP), no
vosadski sozd Agrovojvodina 
(4. po CP in 13. po DP) in sozd

Mercator, 5. po CP in 3. po DP 
(lani 4. po CP in 3. po DP). Mer
cator je z 22,88 milijardami 
(seveda novih) dinarjev celot
nega prihodka dosegel 1,2% 
celotnega prihodka vseh jugo
slovanskih organizacij združe
nega dela s tega področja ozi
roma 3,2% celotnega prihodka 
60 organizacij iz rang liste.

Sozdu Mercator med sloven
skimi organizacijami v rang li
sti sledijo sozdi ABC Pomurka 
(8. po CP in 5. po DP), Emona 
(9. po CP in 4. po DP) in Tima 
(12. po CP in 6. po DP), DO Me
talka (15. po CP in 28. po DP), 
sozda ITC Celje (20. po CP in 
17. po DP) in Frukta (23. po CP 
in 11. po DP), DO Kovinotehna 
(26. po CP in 40. po DP), sozda 
Merx (28. po CP in 18 po DP), in 
Jugotekstil (32. po CP in 56. po 
DP), DO Jeklotehna (34. po CP 
in 35 po DP), sozd Elektrotehna 
(39. po CP in 25. po DP), DO 
Kompas (47. po CP in 38. po 
DP) in Agrotehnika - Gruda 
(50. po CP in 44. po DP) ter sozd 
Astra (59. po CP in 41. po DP).

60 navječjih trgovinskih or
ganizacij je leta 1980 ustvarilo 
37 celotnega prihodka te pano
ge, zaposlovalo pa je 263 tisoč 
delavcev, kar 34 % vseh zapo
slenih v panogi.
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Težke gospodarske razmere terjajo preudarno 
planiranje

Jože Rozman

O komercialnem planu, preskrbi 
in pogodbenih obveznostih

Na komercialnem sestanku sozda Mercator, ki je bil 
8. oktobra v Ljubljani, so udeleženci največ časa in 
pozornosti namenili pripravi komercialnega plana, 
razpravljali pa so še o tekoči komercialni problema- 
stiki in sprejeli nekaj sklepov.

Uvodoma je bilo rečeno, da teža
ve pri preskrbi trga in pričakova
na gospodarska gibanja v prihod
njem letu (usmerjanje proizvodnje 
v izvoz, manj uvoza repromateria- 
lov, tehnologije in blaga široke po
trošnje) zahtevajo pozorno in od
govorno planiranje, saj bo od tega 
v veliki meri odvisna preskrblje
nost maloprodaje. Podrobnejši 
napotki so taki: pri pripravi fi
nančnega komercialnega plana za 
leto 1982 je treba upoštevati index 
rasti cen 120, treba je povečati ko
ličinsko nabavo blaga pri Merca
torjevih proizvodnjih organizaci
jah, te pa morajo s svojimi plani 
pokriti potrebe sozdovske trgovi
ne; organizacije na drobno morajo 
v svojih planih zmanjšati nabavo 
pri zunanjih grosistih nominalno 
za najmanj 20% pri vseh blagov
nih skupinah, s katerimi poslujejo 
grosisti sozda Mercator. Ti ukrepi 
so potrebni zato, da bo dohodek 
ostal na sedanji ravni oziroma se 
bo povečal. Rečeno je bilo tudi, da 
morajo grosisti dopolniti svoje 
blagovne skupine, saj tudi zaradi 
tega prihaja v sozdu do nenormal
nih pojavov. Obe tovarni mesnih 
izdelkov na primer delata z izgu
bo, maloprodaja pa prodaja mesne 
izdelke najrazličnejših proizvajal
cev. Zaradi vsega tega je zahteva 
po resnem in vestnem planiranju 
upravičena, zlasti ker so ne
kateri za letos planirali preoptimi- 
stično, potrebno pa je računati tu
di z zmanjševanjem kupne moči. 
Sledilo je še opozorilo, da je treba 
bolj disciplinirano izpolnjevati po
godbene roke zlasti pri prevzemu 
blaga, ki je vezano na dobavo iz
delkov osnovne preskrbe.

Predstavniki organizacij so po
tem sprejeli sklep, ki jih obvezuje, 
da do konca meseca pripravijo 
predloge komercialnih planov, ki 
jih bodo v komercialnem sektorju 
sozda obdelali do 10. novembra. 
Od tedaj naprej do konca meseca 
bodo usklajevali plane po regijah, 
do 15. decembra naj bi bil izdelan 
predlog komercialnega plana, ki 
ga bo potem sprejel delavski svet 
sozda.

Nadalje je tekla beseda o realiza
ciji pogodbenih obveznosti z ne
katerimi dobavitelji ter o zaključe
vanju pogodb z proizvodi osnovne 
preskrbe. Ugotovljeno je bilo, da 
nekateri ne izpolnjujejo pogodbe
nih obvez,kar se ne sklada s po
slovno politiko. To se zlasti dogaja 
pri blagu, ki je vezano na dobavo 
sladkorja. Ob tej priložnosti so 
razpravljalci opozorili na problem 
vezane trgovine. Vedeti namreč

moramo, kot je dejal Franc Prvin- 
šek, da zlasti poslovni partnerji v 
Vojvodini pogojujejo nakup proi
zvodov osnovne preskrbe z naku
pom drugih svojih izdelkov, to je 
testenin, mesnih izdelkov itd. Za
to prihaja do tega, da poslovodje 
sicer lahko dajejo sugestije, kaj 
potrošnik želi, vendar je sozd pri 
delu svojih nabav vezan oziroma 
omejen zaradi takšne trgovine.

Veliko zanimanja je bilo o tem, 
kako bo do konca leta malopro
dajna mreža preskrbljena s kavo. 
Upoštevaje zaloge in uvoz bo M- 
Emba dobavljala organizacijam 
na debelo v sozdu mesečno 50 ton

kave po veljavnem razdelilniku, 
negativno razliko v ceni zaradi zvi
šanega tečaja dolarja in visoke 
izvozne stimulacije pa bodo pokri
vali M-Emba, maloprodaja in gro
sisti.

Da bi si zagotovili redno in ne
moteno preskrbo z izdelki bele te
hnike iz Gorenja, so predstavniki 
sozda Mercator obiskali velenjsko 
tovarno, kjer so jim povedali, da 
zaradi velikih izvoznih obveznosti 
in pomanjkanja repromaterialov 
ne morejo zadovoljevati potreb 
domačega trga, če pa bi sozd Mer
cator lahko pomagal z dobavami 
surovin, prispeval devize ali dinar
je za obnovo tovarne pralnih stro
jev, bi Gorenje lahko dobavilo 
Mercatorju več svojih izdelkov. 
Mercator se je načeno odločil za 
sovlaganje v višini 30 milijonov di
narjev, vendar bo to vprašanje na 
dnevnem redu prvega poslovo-

Z razprave na komercialnem sestanku sozda. Foto: Jože Rozman

Seminar o obveščanju

Prispevek
h kakovosti informacij

Opravila v zvezi z obveščanjem za potrebe delegat
skega odločanja in za obveščenost kolektiva ter jav
nosti danes v organizacijah v sestavu sozda Mercator 
niso več zapostavljena, kakor so bila, danimo, pred 
petimi leti, vendar pa lahko trdimo, da so zvečine 
zanemarjena z vidika strokovnosti. Nestrokovnost se 
odraža v neupoštevanju nekaterih minimalnih temelj
nih principov, rekli bi standardov sleherne kako
vostne informacije, čeravno so ti standardi določeni 
že v zakonu o združenem delu.

Vsaka organizacija si težko pri
vošči kvalificiranega delavca sa
mo za to področje, čeravno bi ta 
dejavnost kot dejavnost posebne
ga družbenega pomena to terjala. 
Razkorak med zahtevami po stro
kovnosti in možnostmi večine na
ših organizacij bomo v sozdu sku
šali postopoma ublažiti z različni
mi oblikami usposabljanja, čemur 
pa je namenjen tudi seminar z ob
javljenim programom. Najmanj, 
kar bomo z njim dosegli, bo opo
zorilo na prvine, ki prispevajo h

kakovosti različnih zvrsti informa
cij, s tem posredno pa h kvalifici
ranemu odločanju.

Pozivamo vse organizacije v se
stavu sozda Mercator, da prijavijo 
na ta seminar vsaj eno delavko ali 
delavca, ki opravlja pretežno ali v 
delu svojega delovnega časa nalo
ge s področja obveščanja, pa naj 
gre za potrebe organov samou
pravljanja ali za interne informa
cije.

Cas seminarja: trajal bo dva de
lovna dneva in v soboto dopoldne,

v kraju izven Ljubljane, da bodo 
udeleženci nemoteni, in to v enem 
od Mercatorjevih hotelov. Semi
nar sestoji iz 27 ur predavanj in 
praktičnega dela. Predviden pa je 
za 19. do 21. novembra 1981.

Stroški seminarja: za udeležen
ce je seminar brezplačen, tako da 
krijejo le stroške prevoza in biva
nja. Isto velja za gradivo v obsegu 
80 strani.

Namen seminarja je predstaviti 
udeležencem mesto, vlogo in nalo
ge obveščanja kot načina delova
nja delegatskega sistema. Pred
stavljena bodo opravila za potrebe 
organov samoupravljanja in druž- 
beno-političnih organizacij, opre
deljeni bodo standardi kakovost
ne informacije v vseh njenih obli
kah pojavljanja - od sestankov do 
časopisa. Vse teme bodo imele 
izhodišče v ciljih združevanja v 
sozd in bodo aplicirane na samou
pravno organiziranost sozda Mer
cator. Kolikor mogoče bo seminar 
izrazito usmerjen v usposobitev 
udeležencev za obvladovanje ve
ščin pri poročanju.

Komu je seminar namenjen? 
Vsem tistim delavcem, ki v OZD v 
sestavu sozda Mercator že delajo 
na opravilih za pripravo delegat
skih gradiv ter kot pripravljalci in
ternih pismenih informacij in 
vsem sodelavcem časopisa Merca

tor. Priporočamo ga tudi članom 
uredniških odborov ter članom iz
dajateljskega sveta glasila.

Oblika in metoda: predavanja z 
demonstracijo primerov iz infor
macijske prakse ob uporabi zi
dnih listov, flanelografa in grafo
skopa; praktično delo posamično 
in v manjših skupinah ter skupaj, 
z vsemi udeleženci; ocena praktič
nega dela ter razprava o predava
nih temah ter napisanih prispev
kih (novinarskih poročilih) za ob
javo v glasilu »Mercator«.

Začetna obveznost udeležen
cev: pred prihodom na seminar 
vsak udeleženec po dogovoru s 
svojim predpostavljenim ali sode
lavcem zbere nekaj primerkov 
gradiva, ki ga pripravlja njihova 
služba za seje organov, ter se do
govori za temo in vsebino infor
macije, ki naj bi bila zanimiva z 
njegovega delovnega področja za 
obdelavo v glasilu »Mercator«. Na 
podlagi tega dogovora naj pripravi 
vsak udeleženec vse potrebne po
datke v zvezi z informacijo - šte
vilčne, grafične, fotografijo ipd. 
To pomeni, da pravočasno zbere 
vse osnovne informacije, argu
mente in ponazorila za poznejšo 
obdelavo. Ce je le mogoče, naj bo
do te informacije napoved (ne kro
nika preteklega), usmerjene v pri
hodnost, v kateri bodo objavljene.

dnega sveta, do takrat pa naj orga
nizacije pripravijo svoja stališča- 
Razpravljalci so opozorili, da je to 
trd oreh, saj je težko dati denar 
sedaj, ko blaga ni, lahko pa ga bo 
čez leta dovolj.

Pomembna točka dnevnega re
da je bila tudi padec prodaje vio 
M-Agrokominata v M-malopro- 
daji. Predstavniki M-AK so pove
dali, da sozd Mercator proda le 
16% njihove proizvodnje, v pri' 
hodnje pa predvidevajo 50-odstot- 
ni odjem. Od 1400 vagonov vina> 
kolikor ga proda maloprodaja ^ 
gostinci, so vina Agrokombinata 
udeležena le z 18 vagoni (po pla' 
nu), prodanih pa je bilo dosedaj le 
5 vagonov, kar je pri lanskem Prl' 
delku 240 vagonov sila malo. Zato 
sta bila sprejeta sklepa, da morajo 
grosisti z živili vključiti v prodajo1 
program vina M-Agrokombinata 
(cviček, sremičan, brentar) in Jlf! 
brez predhodnega naročila takol 
dostaviti maloprodaji, ta pa morv 
ta vina postaviti na vidna mesta 
trgovinah.

Udeleženci sestanka so bili 
nanjeni še z vključitvijo DO ? 
goavto Koper v sozd Mercator- 
reklamo prodajo za 29. novern^, 
in novo leto, z obdelavo koh1 ^ 
cialnih podatkov preko ERC irV 
s tekočimi komercialnimi za
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Pred III. kongresom 
zveze sindikatov Slovenije

Sredstva
tudi za osebni standard
Nadaljevanje s 1. strani
sredstva koristilo osem temeljnih 
organizacij, predvsem s področja 
rriesno-predelovalne industrije in 
kmetijske proizvodnje. Na ta na
čin je 1250 delavcev teh organiza
cij lahko prejelo regres za letni do- 
Pust in regres za prehrano med 
delom v višini, katero dopuščajo 
družbeno dogovorjena merila.

Pri izvajanju tega pravilnika pa 
so se pokazale določene po- 
manjkljivosti, predvsem zaradi 
opredelitve načina združevanja 
sredstev in obveznosti za združe
vanje. Da bi odpravili tudi to po
manjkljivost, je delavski svet soz
da že sprejel pobudo za spremem
bo pravilnika, ki naj bi zaživela že 
z letom 1982. Namen spremembe 
Je razširiti krog upravičencev do 
koriščenja sredstev, tako da bi bili 
Opravičeni do koriščenja teh sred
stev tudi tisti tozdi in delovne or
ganizacije, ki ne morejo zagotoviti 
tolikšnega regresa na delavca, kot 
■maša povprečno izplačan regres 
Pa delavca v sozdu. S takšno spre- 
rpembo pravilnika bomo dosegli 
večjo stopnjo solidarnosti in začu
tili večjo medsebojno povezanost.

Ena od oblik solidarnosti se ka
že tudi v sklenitvi samoupravnega 
sporazuma o internih kompenza
cijah v sozdu. Namen tega spora
zuma je v tem, da se v okviru soz
da pokriva del izpadlega dohodka, 
ki nastane pri poslovanju s proi
zvodi in pridelki širšega družbe- 
nega pomena. Do teh sredstev so 
Praviloma upravičene predvsem 
kmetijske in proizvodne organiza
cije za proizvode in izdelke, ki so 
širšega družbenega pomena za 
Preskrbo prebivalstva in so podvr
ženi administrativnim ukrepom 
Pa področju oblikovanja cen.

Zavedajoč se svojega položaja 
Posilcev osnovne preskrbe prebi
valstva in odgovornosti za uresni
čevanje načel sporazuma o združi
tvi v sozd na eni strani, na drugi 
strani pa pogojev pridobivanja do
hodka predvsem v mesno-prede- 
iovalni industriji in agroživilstvu, 
smo se zavestno odločili za soli
darnost. S takim načinom solidar
nosti preprečujemo, da bi tozdi in 
delovne organizacije izkazovali iz
gubo zaradi poslovanja z blagom, 
Pomembnim za preskrbo prebi
valstva in bi jih iz tega naslova 
doletele z zakonom določene po
sledice. S tem smo v sozdu Merca
tor načeli vprašanje, ki je sistem
ske narave in bi moralo biti rešeno 
2 ustrezno politiko širše družbene 
skupnosti.

V razpravi je bilo izvajanje soli- 
arnosti na področju skupne po- 
abe ugodno ocenjeno, predvsem 

Pa Je bila ugodno ocenjena pobu- 
a delavskega sveta sozda, da se 

■Premeni pravilnik in uresničijo 
nameni pobude.
: ?č kritičnih pripomb je bilo
srpa,2enih na temo združevanja 
0 jntstev P° določbah sporazuma 
p)e-^mih kompenzacijah v sozdu, 
mi vo, da se z izredno zaostreni- 
sreču°S0^ Pridobivanja dohodka 
niza tudl maloprodajne orga- 
tUcojC1le’ se bo slej ko prej odrazilo 
mnr r Plovnem uspehu. Zato bi 
čiti f j? ubjektivnimi merili dolo- 
teriKu1 okoliščine, na podlagi ka- 
srij. . . ugotovili potrebe po re- 

ni m upravičeni solidarnosti v 
v Jlvanju izpada dohodka, na 
n; uačin pa ne dopustiti izvaja
la azne solidarnosti v primerih, 
na vf ugotavlja neustrezna poslov- 
ganhiacjj*3 tozdov in delovnih or-

doTočbah" pokrivaniu i7-gub P°zumr, samoupravnega spora- 
veo ° združitvi v sozd bi morali 
Sari;,Pozornosti posvetiti vsebini 
ti ali Prlh Programov in ugotovi- 
gramf v0 res Pravi sanacijski pro- 
cijsi.M 31 Pa le programi stabiliza- 
bodn UkreP°v. ki v ničemer ne 
Taki PrisPevali k sanaciji stanja, 
odraz nrfna<^ski Programi« so 
litie P emajhne strokovne in po- 
lovnih an®ažiranosti tozdov in de- 
vzpodhiiurgan^?.a?P’ ter hkrati 
r°mazahta Za šfrienie Pojava ozi- 
iidarnostiGV ^zvaianju lažne so-

sindikata se bo-
?.avzemaliJ aQSKed,nah še naPrej 
ll Vse oblik p3 b?mo še bolj razvi-
v ° podpiranS° ldarn0sti’ da b°-
yauja, tako VSe obbke združe- 

skunne o P0l,ovnih sredstev 
I!10 poston0^?rabe’s katerimi bo- 
Pa meriia 'ma uresničevali enot- 

a uveljavljanje enot

nega družbenoekonomskega po
ložaja vseh delavcev v sozdu.

Istočasno zahtevamo javno ob
javo podatkov o tistih tozdih in 
delovnih organizacijah, ki sa
moupravno sprejetih odločitev 
ne izvajajo, in obravnavo pred 
ustreznimi poslovnimi organi in 
družbenopolitičnimi organizaci
jami sozda.

Glede na zaostrene gospodar
ske razmere ter neenake pogoje 
pridobivanja dohodka v trgovi
ni, v primerjavi z ostalimi gospo
darskimi panogami, zahtevamo, 
da še sistem sestavljene organi
zacije Mercator bolje izkoristi za 
nastop pred organi in organizaci
jami, ki s svojim delom vplivajo 
oziroma določajo pogoje za pri
dobivanje dohodka. Ta ugotovi
tev bi morala biti tudi ena izmed 
tem III. konference Zveze sindi
katov Slovenije.

Zdravstveno varstvo
Pri izvajanju zdravstvenega var

stva delavcev je treba upoštevati 
veliko raznolikost dejavnosti, ki 
jih temeljne in delovne organizaci
je, združene v sozdu, opravljajo, in 
regionalno razprostranjenost soz
da. Sozd pokriva območje seve
rovzhodne Slovenije, Zasavje, Do
lenjsko, Notranjsko in Primorsko 
ter del gorenjske regije. Da za tako 
območje ni mogoče organizirati 
enotne zdravstvene službe, je pov
sem razumljivo, vendar pa meni
mo, da bi bilo mogoče določiti 
enotna merila za uživanje uslug 
zdravstvenega varstva za vse de
lavce, združene v sozd, predvsem 
pa določiti merila za izvajanje 
okrepljenega zdravstvenega var
stva za delavce s težkimi delovni
mi pogoji. Ob tem naj posebej na
vedemo poizkus, da bi za potrebe 
organizacij ljubljanskega območja 
ustanovili obratno ambulanto, ki 
naj bi opravljala tako storitve pre
ventivnega kot kurativnega zdrav
stvenega varstva. Ljubljanske or
ganizacije združenega dela so po
kazale velik interes za ustanovitev 
take ambulante, vendar pa se je 
zadeva zataknila pri financiranju. 
Zakaj?

Skupnost zdravstvenega var
stva ima nerazumljivo in pravno 
neutemeljeno stališče do odpira
nja obratnih ambulant, čeprav 
smo pred štirimi meseci v Delav
ski enotnosti prebrali stališče Zve
ze sindikatov Slovenije do odpira
nja obratnih ambulant. Skupnost 
zdravstvenega varstva namreč za
hteva, da se poleg zagotovitev 
sredstev za osebje obrata ambu
lante v določenem deležu financi
rajo tudi storitve po ceniku zdrav
stvene skupnosti, ki se opravljajo 
v obratni ambulanti. Ta princip pa 
zahteva nenormalno visoka sred
stva, ki jih morajo delavci zagotav
ljati iz sredstev skupne porabe. 
Tako stališče zdravstvene skupno
sti je nesprejemljivo, ker vsak de
lavec že iz svojega osebnega do
hodka poravna ustrezno višino

stva delavcev, predvsem v tistih 
dejavnostih, kjer so težki pogoji 
dela (hladilnice, mesno-predelo- 
valna industrija, agroživilstvo), 
dokazujejo potrebo, da se tako za 
dejavnosti kot za posamezne regi
je izdela program oziroma mini
malni standardi okrepljenega 
zdravstvenega varstva, ki bi ga de
lavci uživali, vendar pa je potreb
no prej sistemsko urediti problem 
financiranja tako okrepljenega 
zdravstvenega varstva.

Poleg problemov zdravstvenega 
varstva so bila v razpravi izpostav
ljena tudi vprašanja o našem ob
našanju do širjenja alkoholizma 
med delavci in pojavov lažnih bol
niških staležev, o zagotovitvi otro
škega varstva zaradi uvedbe odlo
ka o delovnem času v trgovini ter 
o humanizaciji in varstvu pri delu 
na vseh področjih.

Predstavniki sindikata ugotav
ljamo, da je področje zdravstve
nega varstva, humanizacije dela, 
varstva pri delu in vpliv pogojev 
dela na zdravstveno stanje de
lavcev kompleksno vprašanje, ki 
ga je treba obravnavati in reše
vati z delovanjem v posameznih 
sredinah. Podpiramo ustanovi
tev strokovnega telesa na ravni 
sozda, ki naj bi z ustrezno meto
dologijo spremljanja in analizo 
obstoječega stanja opredelilo ci
lje politike skupnega in usklaje
nega delovanja na teh področjih. 
Strokovno delo naj postane nosi

niška skupnost naj bi zaživela z 
namenom, da bi delavci sozda pod 
enakimi pogoji uporabljali objek
te, zgrajene iz združenih sredstev, 
predvsem pa zato, da bi zagotovili 
letovanje delavcem, katerih živ
ljenjski standard je in bo v zao
strenih razmerah ogrožen. Pri tem 
ne moremo mimo ugotovitve, da 
že imamo nekaj zmogljivosti, ven
dar se te koristijo bolj ali manj 
neusklajeno in so v glavnem na 
razpolago delavcem tozdov in de
lovnih organizacij, lastnikov teh 
objektov. Prav bi bilo, da tudi ti 
objekti postanejo del skupnih ob
jektov in so tako na razpolago 
vsem delavcem sozda.

Po oceni razpravljalcev bi mora
li zagotoviti materialno bazo za 
ustanovitev počitniške skupnosti 
sozda postopoma in ne na vrat na 
nos. Skrbno bi morali pretehtati 
potrebe in interese glede vključe
vanja obstoječih zmogljivosti. Ra
zlično pa je treba obravnavati po
rabo združenih sredstev iz naslova 
preveč plačanih prispevkov za de
lo in razvoj delovne skupnosti soz
da ter pravice in obveznosti tistih 
tozdov in delovnih organizacij, ki 
v tej fazi združujejo sredstva, od 
tistih, ki bi združevali sredstva na 
podlagi sporazuma o ustanovitvi 
počitniške skupnosti sozda.

Predstavniki sindikata bomo v 
svojih sredinah podpirali nadalj
nja prizadevanja za združevanje 
sredstev za izgradnjo počitniških

»Tisti, ki je v sozdu samo zato, da ga lokalni faktorji puste pri miru 
in se ne namerava celovito vključiti v sozdovski sistem, bi moral čim 

prej iz sozda!« (predstavnik sozda)

lec vseh akcij na ravni sozda s 
področja zdravstvenega varstva, 
varstva pri delu, pogojev in hu
manizacije dela, izobraževanja 
in drugih področij, ki rezultirajo 
iz razmer v delovnem okolju in 
neposredno vplivajo na rezultate 
dela. Analiza stanja naj pokaže, 
kakšni ukrepi so potrebni, da bo
mo svoja prizadevanja usmerili 
v okrepljeno zdravstveno var
stvo delavcev, izboljšanje delov
nih pogojev, izobraževanje de
lavcev in druge aktivnosti, ki 
izvirajo iz področja enotne, us
klajene kadrovske in socialne po
litike, kakor jo opredeljuje spo
razum o združitvi v sozd.

Ugotovitve, ki se nanašajo na 
obratne ambulante, naj bodo te
ma za obravnavo na ravni občin
skega sveta ZSS Ljubljana Vič- 
Rudnik. Dajemo pobudo, da se na 
tej ravni organizira razgovor z 
vsemi organizacijami združene
ga dela, ki imajo na področju or
ganiziranja obratnih ambulant 
enake ali podobne težave.

Počitniška dejavnost
Zavedajoč se vedno večjih po

treb po organiziranem in vsakemu 
žepu dostopnem letovanju, smo v 
letošnjem letu prvič preizkusili 
svojo enotnost za združevanje 
sredstev za gradnjo počitniško re
kreacijskih objektov. To združe
vanje temelji na prostovoljni odlo
čitvi vsake članice sozda. Višina 
združenih sredstev - 3,5 milijona 
dinarjev - nam dokazuje, da je

»Nujno bi bilo treba ločiti solidarnost od lažne solidarnosti!« 
(predstavnik tozda Hladilnica v sklopu M-Velepreskrbe)

prispevka in je zato nedopustno, 
.da to isto storitev ponovno plačuje 
še iz ustvarjenega sklada skupne 
porabe.

O problemu smo obvestili druž
benega pravobranilca samouprav
ljanja, sami pa odstopili od realiza
cije in tako skrb za zdravstveno 
varstvo delavcev pustili odprto. 
Zavedati se namreč moramo, da 
gospodarimo z omejenimi sred
stvi skupne porabe in da v marsi
kateri od naših organizacij izplači
la iz sredstev skupne porabe, 
predvsem za namene regresov, ne 
dosegajo niti 60% zneskov, dogo
vorjenih z družbenimi merili. Ob 
takem stanju pa je dodatno obre
menjevanje sklada skupne porabe 
neprimerno, čeprav se vsi zaveda
mo, da bi se nam sredstva, vložena 
v obratno ambulanto, kaj hitro 
obrestovala, saj bi s kontinuira
nim spremljanjem zdravstvenega 
stanja delavcev lahko ugotovili ra
zloge za apsentizem, vpliv pogojev 
dela na zdravstveno stanje delav
cev in ugotavljali druge socialno- 
kadrovsko pomembne podatke.

Izražena mnenja o uveljavljanju 
okrepljenega zdravstvenega var

združevanje sredstev za te name
ne potrebno in zanimivo za vse 
članice sozda.

Iz združenih sredstev bodo, de
loma letos, deloma pa prihodnje 
leto, kupljeni stanovanjski objekti 
v obmorskih in planinsko-smu- 
čarskih centrih. Izdelan je kon
cept investiranja v objekte, kjer je 
gradnja že v teku: Kaninska vas 
pri Bovcu, Bohinjska vas v Bohi
nju, Cres in Novigrad, vključili pa 
se bomo v pričakovano gradnjo 
objektov na področju Pohorja.

Gradnja na različnih geograf
skih področjih je nujna predvsem 
zato, da bi te centre lahko smotrno 
izkoriščali zaradi bližine sedežev 
delovnih organizacij in jih s tem 
približali delavcem.

Velika koherentnost interesov 
narekuje izdelavo posebnih norm, 
s katerimi bomo opredelili tako 
medsebojne odnose pri upravlja
nju objektov kot tudi medsebojna 
prvna razmerja združevalcev sred
stev. Usklajeni medsebojni odnosi 
predstavljajo zametek za ustano
vitev počitniške skupnosti sozda, 
združena sredstva pa materialno 
osnovo za njeno delovanje. Počit

in rekreacijskih objektov in dali 
pobudo, da se obstoječi počitni
ški objekti postopama združujejo 
in upravljajo v počitniški skup
nosti sozda. V ta namen bomo, 
kot nosilci pobude za ustanovi
tev počitniške skupnosti sozda, 
analizirali zahteve, potrebe in 
možnosti svojih sredin ter na 
podlagi tega organizirali predho
dne obravnave sporazuma o 
ustanovitvi počitniške skupnosti 
sozda Mercator.

Stanovanjski standard
Zelo daleč smo še od tega, da bi 

z enotnimi osnovami in merili za 
koriščenje stanovanjskega dela 
sklada skupne porabe dosegli 
enak družbenoekonomski položaj 
delavcev sozda, ki smo si ga s spo
razumom o združitvi v sozd zasta
vili kot cilj. Čeprav je delavski 
svet sozda že obravnaval navedno 
problematiko in sprejel globalno 
usmeritev politike na področju 
urejanja stanovanjskega standar
da, več od tega ni bilo storjenega. 
Cilj nam bi moralo biti združeva
nje stanovanjskega dela skupne 
porabe ali pa vsaj dela teh sred
stev, do katerih bi bili pod enaki
mi pogoji upravičeni vsi delavci 
sozda.

Kljub neugodni oceni našega 
delovanja na tem področju mora
mo omeniti pobudo za ustanovi
tev stanovanjske zadruge Merca
tor. Ob vpisu v sodni register v 
letu 1979 je zadruga štela toliko 
članov, kot je bilo razpoložljivih 
gradbenih parcel, ki jih je dodelil 
pristoj-ni upravni organ skupšči
ne občine Ljubljana Vič-Rudnik. 
Vsi člani so sprejeli in poravnavali 
obveznosti, ki izhajajo iz članstva 
v zadrugi. Drug problem pa pred
stavljajo obveznosti, ki jih je spre
jela družbenopolitična skupnost. 
Dejstvo je, da niti eden od članov 
zadruge, zaradi zavlačevanja pri 
izdelavi urbanistične in lokacijske 
dokumentacije, še ni pričel gradi
ti. Srhljive podražitve in vlečenje 
za nos z obljubami o lokacijski do
kumentaciji prisiljujejo potencial
ne investitorje, da od gradnje od
stopajo, obenem pa družbenopoli
tična skupnost manipulira z ra
zličnim številom zazidljivih parcel 
- od začetih 105 jih je danes zadru
gi na voljo 83. Kandidatov zanje je 
v okviru sozda vse manj, tako da 
so ustanovitelji zadruge prisiljeni 
vabiti k ustanoviteljstvu delavce 
drugih organizacij združenega de
la in ta zadruga v bistvu ni več niti 
zadruga Mercatorjevih delavcev 
in delavcev Kartonažne tovarne, 
temveč združba vseh mogočih in
teresentov. Sprašujemo se, ali tak 
odnos upravnih in izvršilnih orga
nov družbenopolitične skupnosti 
do ustanoviteljev zadruge ne po
meni negacijo prizadevanj za ce
nejšo in usmerjeno stanovanjsko 
gradnjo?

Razpravljale! so ugotovili potre
bo po enotnem urejanju stano
vanjskega standarda delavcev in 
podprli idejo o združevanju sred

stev, vendar pa obenem zahtevali, 
da se, v skladu z družbenim dogo
vorom o minimalnih standardih 
za življenjske in kulturne razmere 
delavcev, zagotovi tudi izvajanje 
tega dogovora za delavce sozda. 
Izrazili so potrebo po usklajeni po
litiki in delovanju predvsem na 
področju gradnje samskih domov 
za delavce Mercatorja. Dosedanji 
kampanjski pristopi oziroma po
bude za reševanje tega problema 
posameznih tozdov oziroma de
lovnih organizacij dajejo občutek, 
da se na tem področju nismo spo
sobni spoprijeti s težavami in do
seči sporazumnega reševanja tega 
problema.

Zavedamo se, da je obravnava
na tematika take narave, da terja 
poleg natančne opredelitve ci
ljev in izredno strokovnega pri
stopa tudi ustrezno politično 
opredelitev. Zato predstavniki 
sindikata od strokovnih služb 
sozda zahtevamo, da v čim kraj
šem času opredelijo politiko ure
janja stanovanjskega standarda 
delavcev ter njene cilje. Podprli 
bomo vsa prizadevanja za zdru
ževanje sredstev, vendar pod po
gojem, da bo zagotovljen enako
praven položaj vseh delavcev. 
Obenem opozarjamo, da smo na 
podlagi družbenega dogovora o 
minimalnih standardih za živ
ljenjske in kulturne razmere de
lavcev dolžni te razmere tudi za
gotoviti. V zvezi s tem pričakuje
mo, da bodo ti standardi zagotov
ljeni tudi za učence usmerjenega 
izobraževanja, ki se izobražujejo 
za potrebe dejavnosti, ki se 
opravljajo v sozdu.

Športno rekreacijska 
dejavnost

Morda se prav zaradi organizira
nega delovanja posebnega telesa, 
koordinacijskega odbora za šport 
in rekreacijo, lahko pohvalimo z 
največ uspehi in množičnostjo. 
Organizacija letnih in zimskih 
športnih iger, Mercatoriad, s šte
vilno udeležbo delavcev dokazuje, 
da smo v pravi smeri animirali vse 
strukture delavcev - od tistih, ki 
opravljajo najodgovornejša dela, 
do tistih, ki opravljajo najmanj se
stavljeno delo. Športno rekreativ
na dejavnost delavcev Mercatorja 
prihaja do izraza na množičnih po
hodih, udeležbi na področnih trim 
tekmovanjih in delno tudi že v od-

»Spodbudno je, da dobijo 
solidarnostna sredstva tiste 

organizacije oziroma delavci, ki 
niso krivi za slabe poslovne 

rezultate.« (predstavnica tozda 
TMI Ljubljana)

piranju lastnih športnih rekreacij
skih površin.

Sredstva za izvajanje športno re
kreativne dejavnosti se združujejo 
na ravni sozda in z njimi se finan
cirajo vse skupne akcije, ki jih na
črtuje koordinacijski odbor za 
šport in rekreacijo. V štirih letih, 
odkar je organizirana skupna 
športno rekreativna dejavnost, se 
je Mercatoriad udeležilo 4.300 de
lavcev sozda. Kakovostna organi
zacija iger in vse boljši športni re
zultati pa ne morejo biti edino me
rilo za uspešnost oziroma oceno 
tega delovanja. V takšnih športnih 
srečanjih moramo iskati več - 
medsebojno sporazumevanje, 
ustvarjanje tovariških in medčlo
veških odnosov ter razvijanje ob
čutka pripadnosti firmi. Zato nas 
v prizadevanjih za izboljšanje in 
množičnost v razvijanju dejavno
sti na področju športa in rekreaci
je ne smejo zaustaviti misli, da bi 
se zaradi vsesplošnih stabilizacij
skih prizadevanj odpovedali svo
jim športnim igram. Še več: ta 
športna srečanja nas morajo spod
bujati, da še naprej razvijamo in 
krepimo medsebojne odnose, da 
se srečujemo kot ljudje in kot 
športniki, ki znajo prenesti zmago 
in poraz.

Vsi udeleženci razprave so pod
prli nadaljnje razvijanje športno 
rekreativne dejavnosti delavcev 
sozda in se pohvalno izrazili o delu 
koordinacijskega odbora za šport 
in rekreacijo. Prav tako je bila 
izražena vsa podpora skupnim 
oblikam na področju športa in re
kreacije.

Predstavniki sindikata spreje
mamo ugotovitev, da je športno 
rekreativna dejavnost ena od 
najbolj organiziranih neposlov
nih dejavnosti v sozdu. Podpira
mo in bomo podpirali izvedbo 
naših športnih iger, pri tem pa se 
ravnali glede na finančne možno
sti in merila, ki nam jih bo za 
izvedbo iger dopuščal naš po
slovni rezultat.
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Okrogla miza o vinogradništvu in vinarstvu v Krškem

Jože Rozman

Dolga in draga pot do čaše čistega vina

V sozdu Mercator se z vinogradništvom in vinarstvom ukvarjata temeljni 
organizaciji Vinogradništvo-kleti in TOK Kooperacija, obe iz delovne organizacije 
M-Agrokombinat Krško. Ob koncu letošnje trgatve smo hoteli nekaj več zvedeti o 
splošni problematiki našega vinogradništva, predvsem pa o uspehu in težavah 
krških pridelovalcev grozdja in vina. Za okroglo mizo smo zato povabili Darka 
Marjetiča (Tozd Vinogradništvo-kleti), Ivana Kozoleta (TOK Kooperacija), Alojza 
Pirca (TOK Kooperacija), Petra Markoviča (Tozd Sremič iz DO M-Hoteli gostin
stvo), Vilija Mančka (DO M-Preskrba), urednika Agrokombinatovega Poroče
valca Jožeta Černošo in kmeta-kooperanta Franca Žarna.

Rozman: Najprej nas zanimajo 
načrti za razvoj družbenega in 
zasebnega vinogradništva v 
krški občini; kako obnavljate vi
nograde, kakšne so cene in pri
delki?

Marjetič: Vso družbeno vino
gradništvo v občini Krško je zdru
ženo v M-Agrokombinatu Krško, 
tozd Vinogradništvo - kleti. 
Trenutno imamo 62 ha rodnih 
površin, 7 ha pa smo posadili lani 
oziroma predlani. Razvoj do leta 
1985 predvideva 15 ha novih vino
gradov, gre večinoma za zaokroži
tev sedanjih površin. Predvideva
mo tudi krčitve in obnove vino
gradov, ki so bili obnovljeni v le
tih 1962 do 1966, zaradi premaj
hnega števila trsov na hektar in 
spremembe sort, saj tu ne dobiva
mo pričakovanega pridelka. Cena 
obnove je okoli 70 do 80 starih 
milijonov za hektar vinograda, 
hektarski pridelki so, izključujoč 
vremenske neprilike, od 8 do 10 
ton pri žametni črnini.

Pirc: Obnova zasebnih vinogra
dov se je pri nas glede na sloven
sko poprečje začela relativno zgo
daj in je tako sedaj obnovljenih od 
60 do 70% površin. Letna obnova 
je bila pred leti visoka, do 30 ha, v 
zadnjih letih 20 do 25 ha, potem pa 
je začela padati in bo letos morda 
le še 4 do 5 ha. Vzrok so predvsem 
pogoste vremenske neprilike, 
predvsem pozebe, ki so v letih od 
1977 do 1979 zaporedoma zmanj
šale pridelek za 50 do 60%. Lanska 
letina je bila za 10 do 15% nad 
poprečjem, vendar izredno slaba, 
letos pa je pridelek zaradi zimske 
pozebe ponovno le 50 odstoten. 
Zaradi tega se ne čudimo, če je 
pojenjala želja po obnovi vinogra
dov. Zasebne površine cenimo na 
1050 do 1080 ha, pridelki pa so 
zaradi gostejše saditve nekoliko 
višji kot v družbenih vinogradih, 
vendar še vedno prenizki glede na 
stroške proizvodnje. Ocenjujemo, 
da imajo zasebniki od 250 do 300 
ha vinogradov, starih do 10 let, 250 
ha starih od 10 do 20 let, 300 ha 
starih od 20 do 40 let in 230 ha 
vinogradov, ki so starejši od 40 let.

Rozman: Ali so tudi visoki 
stroški obnove razlog, da tempo 
obnove pada?

Marjetič: Cene repromaterialov 
za obnovo vinogradov rastejo tako 
hitro, da od trenutka, ko naredimo 
elaborat za obnovo, do takrat, ko 
dobimo kredit, nam manjka že 
najmanj 30% sredstev. Ce vemo, 
da čakamo štiri leta do rodnosti, 
dodatna sredstva za podražitve pa 
ne dobimo, to pomeni, da z oddo- 
brenim denarjem obnovimo pač 
manj površin. Oddobrena sred
stva namreč zaležejo le za obnovo 
in za vzdrževanje drugega leta ra
sti, zatakne pa se že pri armaturi. 
Za obnovo moramo prispevati 
20% lastnih sredstev, ostalo so 
krediti.

Kozole: To velja za družbeni 
sektor, pri zasebnikih je lastna 
udeležba večja, okoli 50%, saj 
kmet strmi za tem, da vloži čimveč 
svojega dela in materiala.

Žarn: Kredit je za nas, kmete, 
pomembno sredstvo, vendar pa 
moraš imeti za vse gospodarsko 
računico, kar pa je danes pri vino
gradništvu sila težko. Cene so 
takšne, da težko prideš skozi samo 
s proizvodnjo, kaj šele z investici
jo, zato tudi ni zanimanja za obno
vo. Vsak kmet, ki začne obnovo, 
strmi za tem, da raje vloži ves svoj 
denar, ki ga trenutno ima, kot da 
bi najel kredit. Na kredit tako vza
me le globoko oranje, trte in žico.

Pirc: Cena obnove je nižja kot v 
družbenem sektorju že samo zara
di dajatev, ki jih ima ta sektor. Pri

zasebnih vinogradih bi lahko rekli 
takole: od 65 do 70 starih milijo
nov za hektar. Vzrok za manj ob
nov so kot rečeno slabe letine in 
pa relativno nizka cena grozdja 
glede na ceno vina v gostinstvu in 
trgovini. Tudi ta velika razlika je 
vzrok za malodušje.

Darko Marjetič

Rozman: Tov. Žarn, če se ne 
motim, imate vi 3 ha vinogradov. 
Povejte, ali se vam to splača?

Žarn: Naša kmetija je tehnično 
dobro operemljena in je v vinogra
du vse delo razen rezi in trgatve 
strojno. Seveda, mi pridemo sko
zi, vendar investicija je že mimo, 
mi s tem nismo več obremenjeni. 
Če se nam ne bi splačalo, potem 
ne vem, komu bi se še?

Pirc: Predlagam, da poveste ne
kaj več. Vi imate namreč za vino
gradništvo dobre pogoje, vaši vi
nogradi niso tipični za to po
dročje.

Žarn: To je res, vendar bi lahko 
nekateri tudi takrat, ko smo ob
navljali mi, obnavljali modernej
še, pa jih sedaj to tepe. Res pa je, 
da je na težjih legah še težje gospo
dariti in potem pridejo še bolj do 
izraza neurejeni dohodkovni 
odnosi s trgovino in gostinstvom.

Markovič: K temu bi rad nekaj 
dodal. Razlika med ceno grozdja 
in ceno vina je pri nas nenormalno 
velika. Po podatkih turistične zve
ze Jugoslavije je pri nas vino 2 do 
3-krat dražje kot drugje v Sredo
zemlju, mi pa opažamo, da je vino 
tako drago, da gosta že odbija. Za
kaj je tako? Gostinci skušamo z 
vinom kompenzirati izpad dohod
ka zaradi visokih davkov in daja
tev. Trdim, da je to velika napaka, 
da je vino žrtev nenormalne davč
ne politike. Neposreden davek na 
vino ne vpliva na njegovo ceno v 
lokalu, ki je ponekod tudi 200 din 
za steklenico, ampak davek na pri
hodek, ki pa je strašno visok. Zato 
se dogaja, da skušamo inflacijo 
pokriti tudi z vinom, kar je na
pačno.

Cernoša: Družbeni dogovor v 
okviru Vinogradniške poslovne 
skupnosti je oblikoval določene 
cene vina, vendar gostinci niso v 
tem sporazumu, čeprav so sozdi 
(Mercator, Emona itd) člani te 
skupnosti.

Marjetič: Promet z vinom je v 
Sloveniji urejen s samoupravnim 
sporazumom o proizvodnji, prede
lavi in prometu z vinom, ki določa 
tudi cene in deleže prihodka. Leta 
1979 smo v Jugoslaviji prešli na 
enoten sistem maloprodajnih cen, 
v okviru Poslovne skupnosti pa

smo se dogovorili o višini udelež
be pri maloprodajni ceni med 
proizvodnjo in trgovino. Podpi
sniki sporazuma so vsi proizvajal
ci in vsa trgovina, podpisniki niso 
samo tisti čisti gostinci, ki niso 
člani ozdov oziroma sozdov. Pod
pisniki spoštujemo določila, ne

Franc Žarn

glede na to, ali je partner podpi
snik ali ne. Ta sporazum je bil 
eden prvih v državi in je uredil 
odnose v prometu z vinom, tako 
da ga posnemajo tudi v drugih re
publikah. Reči je treba, da smo s 
tem naredili red, da se lažje dogo
varjamo v dobrih in slabih letinah.

Cernoša: Povejte prosim, kakš
ni so ti deleži!

Marjetič: Gostinec in malopro
daja dobita 13% maloprodajne 
cene pri ambulantni dostavi, gro
sist pa 18%. Tako določa spora
zum.

Manček: Ta sporazum velja 
seveda tudi za trgovino. Želim pa 
opozoriti še na to, da prodaja vin v 
trgovini pada. Lani smo v M-Pre- 
skrbi v prvih devetih mesecih pro
dali 264.000 litrov vina, letos v ena
kem obdobju “za 32.000 litrov 
manj. Pri nas prodamo med vini 
največ cvička M-Agrokombinata, 
opažamo pa, da potrošnik raje se
ga po cvičku brez zaščitne znam
ke, ker je cenejši. Drugo pa je kva
liteta tega vina. Potrošniki se pri- 
zožujejo, da vse serije niso enake, 
da je eno vino bolj kislo od dru
gega.

Markovič: Tudi v gostinskih lo
kalih prodamo vse manj vina, za

radi visokih cen in praznih žepov. 
Računamo, da bomo do konca leta 
prodali okoli 70.000 litrov cvička 
in sremičana, oba sta vini M-AK, 
vendar smo v letih 1978 in 1979 
prodali 100.000 litrov teh vin pri 
pol manjšem podjetju. Opažamo, 
da se bolj prodajajo bela buteljčna 
vina, polsladka in sladka, na naš 
trg pa prodirajo še vina z južnih 
republik, ki so cenejša. Kar zade
va vina Agrokombinata je treba 
reči, da se je ista vrsta razlikovala 
po barvi in okusu.

Marjetič: Vino je lahko le tako, 
kot je pač letina. Kot vemo, je bila 
lanska ena najslabših v zadnjih 50. 
letih. Serija se od serije razlikuje, 
čeprav analitsko zelo malo, sicer 
ne bi bile potrebne serije. Do lani 
smo imeli največjo cisterno za 10 
vagonov in to je bila ena serija, ki 
pa jo je nemogoče približati prejš-

Vili Manček

Alojz Pirc

nji, zlasti če si vezan na odkup. 
Lažje je sedaj, ko imamo trikrat 
večje posode, ko imamo možnost 
skladiščenja, ko vino lahko odleži 
in dobi določeno kakovost. Res pa 
je, da se okus pivcev izredno hitro 
spreminja. Pred desetimi leti je bil 
pohod rdečih in črnih vin, sedaj 
belih vin. Da so južna vina cenej
ša, pa je razumljivo. Proizvodnja 
je večja, 2 do 3 vagone na hektar, 
ker je na zemljiščih, kjer bi lahko 
pridelovali tudi kaj drugega, zato 
tudi cenejša.

Markovič: Gostinci pogrešamo 
buteljko za 0,7 1 z Agrokombinato- 
vimi vini, ker je ta primerna za 
hotele, restavracije, nočne lokale 
in prav zadovoljen sem, ker jo se
daj vidim tu na mizi.

Marjetič: Doslej smo buteljke 
polnili le po naročilu, sedaj bo to 
redna polnitev.

Cernoša: Želel bi, danekajpove
ste o dohodkovnih odnosih, kako 
pridemo od grozdja do vina, o 
vlogi kleti!

Marjetič: Klet jepodaljšana roka. 
proizvodnje in v verigi treh P 
(proizvodnja, predelava, promet) 
pomeni zadnja dva. Zgrajena je bi
la za potrebe zasebnih in družbe
nih vinogradnikov in vsi imajo v

njej enake pravice. Grozdje se v 
kleti loči po kategorijah in geo
grafskem poreklu. Grozdje prev
zemamo po akontacijskih cenah, 
kasneje sledi obračun. Razdeli pa 
se celo tisti del, ki bi po vseh pra
vilih moral pripadati kleti.

Pirc: V klet pride 10% grozdja iz 
družbenih vinogradov, ostalo iz 
zasebnih.

Kozole: Želel bi povedati še ne
kaj o dohodkovnih odnosih. Ena 
pot je znotraj delovne organizacije 
druga je od kleti do potrošnika. 
Znotraj delovne organizacijelahko 
marsikaj uredimo, vendar glavna 
razlika v ceni nastane od kleti do 
potrošnika. Zato bi se morali en
krat pridelovalci, kletarji, gostinci 
in trgovina vsesti za isto mizo in se 
odkrito pogovoriti ter povedati tu
di naši družbi, zakaj je vino tako 
drago, zakaj bodo slovenska vina, 
če bo šlo tako naprej, izrinjena s 
polic. Ce je družba posegla v to 
verigo, potem naj tudi ve, kako je 
s tem.

Cernoša: Mislim, da bi bilo tre
ba nekaj reči tudi o prioritetah v 
kmetijstvu, iz katerih je vinogra
dništvo neupravičeno izpadlo.

Marjetič: V družbenih planih 
posavskih občin so glavne panoge

Jože Cernoša

živinoreja, vinogradništvo in sa; 
djarstvo, vendar mislimo, da 
morali vinogradništvu posveti 
več skrbi, saj večinoma izkorišc 
zemljo, ki za drugo pridelavo n 
primerna. Ce bomo opuščali vjn^ 
grade, se bo tam razraslo grmič® 
je in gozd. Pri nas sicer ni to 
čistih vinogradnikov, vendar 
v marsikaterem mešanem gosf

Nadaljevanje na 5. str3*1
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Cokla hitrejšega razvoja in cenejše proizvodnje je tudi razdrobljenost vinogradov. Vse foto: Jože Rozman

Nadaljevanje s 4. strani
darstvu vinogradništvo pomem
ben vir dohodka.

Kozole: Res je, da je vinogra
dništvo iz prioritet izpadlo, to pa 
ne pomeni, da v vinogradništvo 
Pri nas ne bomo več vlagali. Prav 
nasprotno, saj si bomo le tako lah
ko zagotovili večji odkup.

Rozman: Ugotavljamo, da po
trošnja vina pada, da se tudi vina 
M-Arokombinata ne prodajajo 
najbolje. Kaj storiti? Ali Sloven
ci ne znamo piti vina?

Markovič: Slovenci spijemo si
cer poprečno precej vina na prebi
valca, tja do 70 litrov na leto (Fran
cozi, Italijani, Španči do 90 litrov),

saj zapiramo trgovine ob sedmih 
zvečer.

Kozole: Ni dovolj samo širiti 
proizvodnjo, skrbeti moramo tudi 
za širjenje kulture pitja vina. To ne 
pomeni, da bo nekdo spil več vina, 
ampak, da bo več ljudi o pravem 
času in zmerno pilo vino.

Rozman: Možnost večje potroš
nje vin so bile pred leti dobro 
zamišljene vinske ceste, vendar 
je ostalo več ali manj le pri zami
sli.

Kozole: Pogoj za razvoj vinskih 
cest je splošna razvitost nekega 
področja, napredne in usmerjene 
kmetije. Če na kmetijah ni ljudi, ki 
bi znali postreči ne samo z vinom,

zamisel, točneje, prinesli smo jo iz 
avstrijske Štajerske. Vendar nas 
pri vsem tem mučijo predpisi, saj 
ni zakona, ki bi določal, da je 
vinska cesta nekaj drugega kot 
gostilna. Smisel vinske ceste je, da 
kmet postreže z vinom iz soda, ki 
ga nalije v polič, naši predpisi pa 
tega ne dovolijo, saj smo 15. sep
tembra letos sprejeli zvezni pravil
nik, ki med drugim določa tudi 
obvezno stekleničenje vin.

Rozman: Povejte nekaj več o 
tem spornem zveznem pravilni
ku o kakovosti vin. Pripombe ne
katerih slovenskih vinarjev so 
bile, da hočemo biti bolj papeški 
od papeža, ker sprejemamo pra

nnv, , u gostinci dela 
Š0lPak°. ki se vleče iz

ne ; uo nic’ zato S
^mr,°ufrrnud

komh m bodoče ko1
iati težav^b Vin ne 1

Cin^rti^j^' da vseh
ko je t.mSmo m°gli c 

a3 vkla dovol 
biti e v’;*) V vseh M-]

NitP^'
'rimo turistični sez 

lulcem, da bi

ampak tudi z domačo hrano, po
tem je o vinskih cestah težko o 
govoriti. To ne pomeni, da odsto
pamo, saj ko bodo izpolnjeni po
goji za razvoj kmečkega turizma, 
bodo stekle tudi vinske ceste.

Pirc: Šele večje, zaokrožene 
kmetije s 3 do 5 ha vinogradov 
imajo pogoje za lastno kletarjenje, 
polnjenje in bivanje ljudi ob vin
skih cestah. Na našem področju 
pa je glavna dejavnost mešano 
kmetijstvo in večina kmetov ima 
vinograde stran od svojih kmetij.

Markovič: O vinskih cestah se v 
Posavju že dolgo pogovarjamo, ne 
vemo pa točno, kaj želimo. Mi
slim, da bi se morali le dogovoriti, 
saj pogoje imamo, morda pa manj
ka tudi dobre volje.

Černoša: Akcija okrog vinskih 
cest se je pri nas začela leta 1969. 
Če se spomnimo, je bila takrat 
prodajna kriza vina. Ko smo začeli 
širiti vinograde, se je rodila tudi ta

vilnik, ki je strožji kot pravilnik 
EGS. Vemo tudi, da je v Sloveniji 
to področje dobro urejeno z repu
bliškim pravilnikom, močne gla
sove proti pa je bilo slišati prav 
iz Posavja in Dolenjske, kjer se 
proda veliko odprtega vina.

Pirc: Zvezni pravilnik sloni na 
evropskih in svetovnih predpisih 
o načinu priprave vina v kleteh in 
za trg. Povsod dajejo vino v stekle
nice in ga takega prodajajo kot 
hrano. Res pa je, da je glede na 
trenutne razmere na Dolenjskem 
tak pravilnik nesprejemljiv, saj ni 
dovolj kletarskih obratov. Tu v 
Krškem smo še nekako ujeli vlak, 
proti Novemu mestu pa so ga za
mudili.

Černoša: Mislim, da so sloven
ski vinarji enotnega mnenja, da je 
ta pravilnik potreben za obvezno 
stekleničenje vin in kontrolo pore
kla. Vendar v Sloveniji tak pravil
nik že imamo, smo tudi edini v

Jugoslaviji, ki imamo register 
proizvajalcev grozdja in vina. Na
men zveznega pravilnika je, da 
vse poenotimo in naredimo red. 
Sam mislim, da je to potrebno. Si
cer pa sami veste, kaj se je z vinom 
zadnja leta dogajalo, poznamo ce
lo primere zastrupitev z vinom. 
Vinarji so za pravilnik, vendar pa 
je drugo vprašanje, ali so ga spo
sobni v celoti izpolnjevati.

Žaru: Mislim, da bi bilo treba 
preje organizacije usposobiti, da 
bi lahko prevzele ves pridelek, po
tem pa sprejeti pravilnik, s kate
rim bo prišla do izraza kakovost 
vina. Sedaj pa posavske in dolenj
ske kleti ne moreje prevzeti nor
malnega letnega pridelka.

Černoša: V tem zveznem pravil
niku je sporno še nekaj drugega.. 
Namreč, vinorodne rajone reduci
ra na eno vino, kar pomeni, da 
cvička, ki je tu tipično vino, ni 
moč zaščititi, v posavskem vinoro
dnem rajonu pa imamo trenutno 
štiri vrste kakovostnega vina. To 
so metliška črnina, bizeljčan, cvi
ček in virštajnčan. .

Rozman: Sporna je tudi najniž
ja dovoljena alkoholna stopnja, 
kar lahko pomeni, da po tem pra
vilniku cviček in teran ne bosta 
več vini.

Pirc: Najnižja dovoljena alko
holna stopnja je 8,5%, sodeč po 
okusu pivcev, pa ja ta prenizka in 
je prav, da bi bila nekoliko višja. 
Na vinskem sejmu so strokovnja
ki iz južnih republik trdili, da vi
no, ki ima manj kot 9% alkohola, 
ni vino, slovenski kletarji pa so 
bili tiho, kar pomeni, da je res 
tako.

Černoša: Slovenski pravilnik je 
imel to stopnjo 7,5. Imam podatke 
za 12 let nazaj: žametovka, ki je tu 
nosilna sorta, je imela v poprečnih 
letinah 12% sladkorja, kar da 7,5% 
alkohola. Podobno je s teranovko. 
Torej je problem, dati na mizo vi
no brez dosladkanja, slovenski 
pravilnik pa v dobrih letinah do- 
sladkanje prepoveduje.

Kozole: Alkoholna stopnja pri 
cvičku je sporna zato, ker je cvi
ček vino, ki ga pridobivamo na 
specifičnih talnih in klimatskih 
področjih in zato v poprečnih leti
nah težko doseže predpisano stop
njo alkohola. Meja 8,5% je zato za 
nas nesprejemljiva.

Rozman: Kako boste potem iz
polnjevali določila tega pravil
nika?

Pirc: Samo tako, da bomo ugo
tavljali rast sladkorja v grozdju in 
skladno s tem dajali dovoljenja za 
trgatev. To pomeni, poznejša 
oziroma pravočasna trgatev, več 
sladkorja v grozdju. Vemo pa, da 
marsikje začnejo s trgatvijo prez
godaj. To je predvsem tipična bo
lezen Dolenjcev in zato ni naključ
je, da je cviček znan kot kislica. 
Letos smo ugotavljali, da je groz
dje vinogradnikov, ki so se držali 
rokov trgatve, imelo tudi 1% in 
več sladkorja, kar pomeni stari 
milijon več denarja pri površini 
enega hektarja in pridelku 10 ton 
na ha.

Kozole: Na boljšo kakovost 
grozdja lahko vplivamo tudi z izbi
ro boljših leg, primernih podlag, 
kar občutno vpliva na čas dozore
vanja, ki ga podaljša tudi dobra 
zaščita. To lahko naredimo vino
gradniki, vendar bo vseeno potre
ben kompromis glede stopnje alk- 
hola.

Černoša: Občinski organ za
kmetijstvo, ki določa roke trgatve, 
bi moral upoštevati tudi to, da v 
nižjih legah grozdje prej dozori. 
Ker mi nismo smeli odkupovati 
takrat, rok za trgatev še ni bil dan, 
je šlo mimo nas kakšnih 30 vago
nov grozdja.

Manček: Beremo, da je bil letoš
nji odkup precej manjši, da so 
mnogo grozdja pokupili vikendaši 
in prekupčevalci.

Zarn: Takega zanimanja za
grozdje, kot je bilo letos, ga še ni 
bilo. Letošnji pridelek je bil pri 
nas za 50 do 55% manjši od po
prečnega, vendar mi, redni in or
ganizirani proizvajalci, dajemo 
vse v klet.

Černoša: Če je letine dovolj in 
preveč, tako je bilo lani z groz
djem, isto se dogaja s krompirjem 
in drugimi pridelki, potem mora 
Agrokombinat vse prevzeti in pro
dati. Kaj pa letos, ko je letine malo 
in je dobra? Če primerjamo lan
skih 200 vagonov odkupljenega 
grozdja in letošnjih 50 ali 55 vago
nov, padec pridelka pa ni tolikšen, 
je jasno, da je tu nekaj vmes.

Rozman: Ugotavljamo, da po
trošnja vina pada ne samo pri 
nas, ampak tudi v svetu. Svetov
ni trg je zasičen z vini, slišimo o 
vinski vojni med Francijo in Ita
lijo, v Franciji predelujejo vino v 
alkohol, v Jugoslaviji imamo pol 
lanskega pridelka neprodanega, 
večinoma rdeča vina, pri vsem 
tem pa načrtujemo nove obnove, 
nove saditve.

Pirc: V svetu bi najbrž stimuli
rali krčitev vinogradov na zemlji, 
ki je primerna za drugo obdelavo. 
To bi morali tudi pri nas, dogaja 
po se, da vinogradniške površine 
prerašča grmovje, na njivskih po
vršinah pa sadimo trto.

Černoša: Problem širjenja vino
gradov bi lahko rešil zakon o ob
novi vinogradov, za katerega se 
borimo že od leta 1969 naprej. Z 
njim bi določili, katera lega je za 
trto in pika.

Pirc: Treba je reči še to, da so 
naši vinogradi slabo oskrbovani.

Ob intenzivnejši izrabi bi bili lah
ko pridelki višji za 20 do 30%, torej 
bi bila proizvodnja cenejša in s 
tem potrošnja večja.

Žarn: Obdelanost naših zem
ljišč je odraz odnosa družbe do 
kmetijstva. Poglejte, koliko je še 
sploh čistih kmetov. Marsikdo se 
mora zaposliti, da shaja, potem pa 
ima seveda manj časa za obdelo
vanje.

Černoša: Cokla našega kmetij
stva kot tudi vinogradništva je ve
lika razdrobljenost. Povprečen vi
nograd v občini meri 18 arov, kar 
pomeni, da ga je težko intenzivno 
obdelati, to pa draži proizvodnjo.

Rozman: Bi lahko cviček tudi 
izvažali?

Kozole: Vsako vino ima svoj 
krog potrošnikov in mislim, da bi 
ga lahko za cviček našli tudi v tuji
ni. Menim, da bi lahko izvozili 10 
do 15% letne proizvodnje.

Pirc: Za konec morda še nekaj o 
nizkih cenah grozdja in visokih 
cenah vina. Načrtujemo, da bo 
kooperacijska služba, preko kate
re gre odkup grozdja zasebnikov, 
sklenila ustrezne pogodbe o do
hodkovnih odnosih med kmeti in 
kletjo. Najprej bi analizirali upra
vičenost vseh stroškov in na tej 
osnovi bi delili dohodek po dele
žih sodelovanja. Zadružništvo v 
svetu temelji na tem in tudi pone
kod pri nas imajo odnose v verigi 
treh P že tako urejene.



6. STRAN OKTOBER ’81 MERCATOR

]• Vesti iz Posavja • Vesti iz Posavja • Vesti iz Posavja • Vesti iz Posavja • Vesti iz Posavja • Vesti iz Posavja • Vesti iz Posavja • Vesti iz Posavja

Hmelj obrodil dobro, jabolka slabše

Jože Rozman

Letošnja letina v 
Sevnici pod streho

»Kot na manevrih smo,« je dejal ing. Srečko Žve- 
glič, direktor tozda Proizvodnja iz M-KK Sevnica, ko 
sem ga s svinčnikom in fotoaparatom obiskal v za
četku oktobra na Blanci pri Sevnici, kjer so obirali 
zadnja jabolka v kombinatovih nasadih. »Lahko re
čem, da skoraj nimamo časa za škornje umit,« potem 
pa sva sedla za mizo in ko je začel listati po svojem 
dnevniku, sem poškilil čez ramo: dan se začne ob 6. 
uri, konča pa tudi ob desetih zvečer in še čez, pa tudi 
sobote so popisane in marsikatera nedelja.

Tako je vse od 19. avgusta na
prej, ko so začeli obirati hmelj, pa 
do 10. oktobra, ko so nehali z ja
bolki. Ing. Žveglič pripoveduje: 
»Hmelj smo na 76 ha v Loki, Kom- 
polju in Šentjanžu obirali od 19. 
avgusta do 5. septembra. Planirali 
smo 115 ton suhega hmelja in ta 
plan smo dosegli, tri četrtine pri
delka izvozimo na zahodni trg. 
Imamo domače sorte savinjski 
golding in aurora, ki se dobro pro
dajajo na tujem in tako dobimo 
devize za umetna gnojila, zaščitna 
sredstva, rezervne dele. No, če
prav je obiranje strojno, imamo 
štiri obiralne stroje, pa rabimo še 
vedno veliko ročnih delavcev. Le
tos smo najeli 155 sezonskih de
lavcev, ki jim plačamo od 40 do 50 
dinarjev na uro, obiralno četo pa 
dopolnjuje še okoli 60 delavcev 
našega tozda. Hmelj obiramo noč 
in dan, tudi med dežjem, saj mora 
biti obran v čimkrajšem času. 
Izmena traja 12 ur, kar ni najbolj 
primerno, vendar to zahteva nara
va dela. Zavedamo se, da je to na
porno za ljudi, ki niso vajeni roč
nega dela, sezonci pa nimajo niti 
minimalne tehnične izobrazbe, ki 
je potrebna pri delu s stroji, zato 
se seveda bojimo nesreč pri delu, 
vendar jih letos ni bilo. Od kje 
dobimo naše pomočnike? Iz hrva
škega Zagorja in iz Srbije, domači 
ljudje kažejo malo zanimanja za to 
delo. S sezonci imamo stalne sti
ke. Po hmelju pomagajo pri obira
nju sadja, pridejo pa tudi za zim
ska in spomladanska dela v sadov
njakih in hmeljevih nasadih. Poz
namo se že, sodelovanje je dobro, 
le premalo jih je ponavadi. Drug 
problem pri nas so stroji. Poglejte, 
obiranje hmelja je kot tovarniški 
proces, kot da bi tovarno pognali 
za 16 dni v letu, in takrat mora vse 
teči nemoteno, brez zastojev. Vsa
ka tovarna ima pred začetkom 
obratovanja poskusni pogon, mi 
tega nimamo. Pa kaj bi vam pra
vil, kako je danes z rezervnimi de
li. Takoj po končanem obiranju 
smo dali naročila za rezervne dele, 
pa se bojimo, da jih bomo dobili 
drugo leto avgusta, in bo spet ihta 
pred obiranjem. Sami si pomaga
mo, kolikor moremo, vgrajujemo 
stare dele, pomagamo si z iznajd
ljivimi domačimi mehaniki in 
obrtniki, ki nam priskočijo na po
moč tudi v nedeljo ali sredi noči. 
Zares smešno in skoraj nerazum
ljivo, obirati moramo ponoči, pa 
žarnic ni nikjer dobiti in kaj naj 
potem rečem še poleg tega, da si v 
tem revnem kmetijstvu res ne mo
remo privoščiti več in boljših stro
jev?«

Prevečkrat je treba pod 
drevo in na drevo...

Jabolka so letos razen zgodnjih 
sort začeli obirati 15. septembra, z 
obiranjem so končali 10. oktobra. 
Reči je treba, da se je obiranje ma
lo zavleklo, saj je namesto 205 se
zonskih delavcev prišlo njih le 
150, pa tudi storilnost je bila letos 
zaradi manjših sprememb pri obi- 
ralni opremi, kar naj bi vplivalo na 
kakovost sadja, nižja kot prejšnja 
leta. »Od 40 pa tudi do 105 18- 
kilogramskih zabojev naberejo 
nabiralci na dan,« pravi ing. Žve
glič. »Za zaboj dobijo 10 din, v 
starih nasadih, kjer so drevesa viš
ja, pa 12 din. Za hrano plačajo 40 
din, stanovanje imajo v stari, a 
prenovljeni blanški šoli zastonj. 
Letos smo uredili kuhinjo, vsako 
leto nekaj. Ker nas je priganjal 
čas, smo si pomagali s šolarji, čla
ni našega kolektiva in drugimi. 
Obiranje seveda ni tako enostav
no, kot se zdi na prvi pogled. Z 
obiralci imamo na začetku kar 
»seminar« o obiranju, vseskozi pa

strogo kontrolo pri obiranju. Za 
kaj gre? Sadež je treba najprej pri
jeti nežno, otrgati s pecljem vred, 
sicer začne pri peclju gniti, položi
ti, poudarjam položiti, ne vreči v Ekipa obiralcev iz Velikega Gradišta (SR Srbija) v nasadu Čanje

f

Razstavi pohištva na rob

Vse foto: Jože Rozman

Zlati delišes se je v sončnem dopoldnevu smehljal iz gajbic.

Domača strokovna ekipa s Srečkom Žvegličem (desno) in Martino Koritnik na čelu.

košaro in nato preložiti v zabojč
ke. Vidite, vse to so naše skrbi in 
obiralce moramo stalno nadzoro
vati, da res delajo tako, potrošnik 
pa hoče vedno imeti le prvovrstno 
jabolko, ne ve pa, kako se do njega 
pride. Jabolka sortiramo že v na
sadu. Prva kvaliteta gre takoj na 
vlak in v hladilnico Zalog, drugi 
razred iz sadovnjaka, kot mu mi 
pravimo, preberemo v našem pri
ročnem skladišču. Iz tega dobimo 
še nekaj prvega razreda, večinoma 
pa drugi razred in jabolka za pre
delavo. Ni malo dela, prevečkrat 
je treba pod drevo irt na drevo, da 
pridelamo sadež, zato nam ni ra

limelj
- Tozd Proizvodnja (M-KK Sevnica) ima 76 hektarjev nasadov 
domačih sort hmelja savinjski golding in aurora, starih od dveh 
do šestnajst let;
- nasadi hmelja so trajni, izrodijo se po petnajstih letih, polno 
rodnost dosežejo tretje leto, prvi pridelek pa dajo že prvo leto;
- po izroditvi nasad počiva dve leti, vmesna kultura je fižol,
- samo prvoletnike obirajo ročno (ostalo strojno), da rastlina 
bolje dozori in je rodnost naslednja leta boljša;
- obran hmelj sušijo v lastni sušilnici v Loki.

Jabolka
- Tozd Proizvodnja ima 110 ha nasadov jablan na Blanci-Ča- 
nju, Loki v Sevnici in Impolci; kmetje-kooperatnje imajo 8 ha 
nasadov, od tega 2,5 ha rodnih;
- nasad Čanje (strnjeno 60 ha) je najstarejši, obnovljen je bil v 
letih 1964 do 1967, vzgojna oblika je enoetažna poševna pal- 
meta, kjer pride na hektar okoli 350 dreves;
- vsi ostali nasadi so gosto sajeni (okoli 1400 dreves na ha) po 
enovrstnem ali dvovrstnem pilar sistemu;
- sorte: zlati, rdeči in priolov delišes, jonatan, mariborka, ida- 
red in jonagold; imajo tudi 9 ha nasadov ranih sort, ki zorijo od 
začetka julija do konca avgusta; to so starkova rana, mantet, 
quinta, discovery in james grieve;
- letošnji plan je bil 2450 ton jabolk, zaradi spomladanske 
pozebe so nabrali za več kot 1000 ton manj.

Jože Imperl - M-KK Sevnica, TOZD Trgovina

V sevniški trgovini se 
nekaj dogaja

V Sevnici prodajamo pohištvo samo na enem me
stu na približno 120 kvadratnih metrov velikem pro
storu. Namenoma sem napisal prodajamo, ker o raz
stavljanju na tako majhnem prostoru skoraj ne mo
remo govoriti. V letu 1980 je promet s pohištvom 
dosegel 12.000.000 dinarjev, zavedamo pa se, da bi 
morali v Sevnici prodati več pohištva, vendar je ovira 
to, ker nimamo razstavnega prostora.

zumljivo, da 33 odstotkov dohod
ka pobereta trgovina na debelo in 
drobno, mi pa ostalo, čeprav nosi
mo poleg stroškov proizvodnje tu
di stroške hlajenja. Ne razumemo 
tudi tega, da ne moremo dobiti 
obiralcev v Sloveniji, pri tem pa so 
še v stari Avstriji začeli s šolo ta
krat, ko so bili pridelki pobrani. 
Hrvaške šole ponekod to upošte
vajo in zato začnejo s poukom šele 
10. septembra, nam pa se tudi 
zna še kdaj ponoviti lansko leto, 
ko nismo pobrali vse koruze, pese 
in sadja,« je na koncu naperil bo
dico sicer dobrodušen, a kritičen 
sogovornik.

Je že tako, da se kupec veliko 
lažje odloči o nakupu tam, kjer je 
pohištvo primerno razstavljeno. 
Prepričani smo, da smo v Sevnici 
sposobni ponuditi nič manj kot v 
Celju ali drugje, samo kupci za to 
ne vedo. To je bil tudi eden od 
glavnih vzrokov, da smo se odloči
li za razstavo pohištva, ki je bila od 
5. do 19. septembra v Sevnici, saj 
želimo na najrazličnejše in primer
nejše načine kupcem pokazati bla
go, ki ga prodajamo.

Upoštevati moramo tudi to, da 
živimo v času padanja kupne mo
či. Običajno je, da se to najprej 
pozna pri nakupih blaga, ki ni nuj
no potrebno. Med to blago sodi 
tudi pohištvo. Zato želimo pove
čati prodajo in priznati moramo, 
da smo z zadnjo razstavo in proda
jo v tem dobro uspeli. Mimogrede, 
prodali smo za 3 milijone in pol 
pohištva in s tem smo za začetek 
zadovoljni.

Stalno imamo pred očmi tudi to,

kako poživiti sevniško trgovino, 
da se stalno nekaj dogaja, da naši 
občani vidijo, da se za njih priza
devamo, da se jim želimo čimbolj' 
približati in jim ustreči.

Mislim, da smo s to razstavo in 
prodajo pohištva dosegli tudi to. 
To potrjuje velik obisk.ljudi, ki so 
si razstavo ogledali, o njej govorili 
pohvalno in pozdravljali našo od
ločitev.

Na naše kupce mislimo tudi 
drugače, s popusti. Pri razstavi po
hištva smo priznavali za vse poda
no blago 5-odstotni popust, za raz
stavljene primerke celo 10-odstot- 
ni popust. Kupljeno blago smo do
stavljal na dom brezplačno in po
skrbeli smo, da je bilo dovolj sred
stev za potrošniška posojila.

Čeprav smo tako razstavo v Sev
nici organizirali prvič, smo prepri
čani, da ne zadnjič, saj vidimo, da 
je treba s takim načinom prodaje 
nadaljevati tudi pri drugih vrstah 
blaga.

Kooperanti, ki ne izpolnjujejo 
pogodb, bodo morali vrniti kredite

Neodgovoren odnos do 
pogodb

Ugotavljamo, da se povečuje število kooperantov, 
ki kršijo pogodbene dolžnosti tako, da oddajo del 
pridelkov ali proizvodov drugim kupcem. Mimo TOk 
so tako odhajale jagode, jabolka, grozdje in celo ži
vina.

Med grešniki so tudi taki, ki so 
koristili za investicije družbena 
kreditna sredstva za nasade, stroje 
in gradbene objekte. Tudi kolek
tivna zavarovanja in nižje cene go
riva za traktorje sodijo med ugo
dnosti proizvajalcev za trg preko 
TOK.

V splošnem imajo kmetje, ki 
trajno sodelujejo s TOK, bolj ure
jene kmetije, dobre proizvodne 
pogoje in boljši finančni uspeh. 
Zaradi tega ni opravičljiva prodaja 
zaradi trenutnih koristi po drugih 
poteh in drugam.

Skrbeti moramo najprej za oskr
bo domačega področja, sicer pa

tudi dohodek, ki nastaja od pr°' 
meta in dajatve družbi, ki £a 
spremljajo, nudi pogoje za napaj3? 
nje denarnih skladov, s katerih1! 
se gradijo in urejajo komunali11 
objekti, ceste, vodovodi in opraV' 
Ijajo naložbe, koristne vsemu Pre' 
bivalstvu. . j

Kršitve pogodb bomo prisil]®!! 
preprečevati s prekinitvijo kred1 
nih odnosov in vrnitvijo neodp1? 
čanih zneskov. Kršitelji se bod
vrnili v maloštevilno skupino ti
stih, ki kljub »skakanju« za 
nutnimi koristmi nimajo urejen 
kmetij, nasadov in zadovoljN^ 
dohodka. Alojz *
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Dohodek se začne ustvarjati pri 
dobrem komercialnem planu

Franc Koščak - DSSS

Nadaljnji proces dograjevanja nabavno-prodajne 
ali komercialne funkcije, kot ene osnovnih funkcij 
trgovske dejavnosti,zahteva poleg ustrezne organizi
ranosti tudi določeno in dogovorjeno metodo dela. Ta 
bo pogojevala doseganje vseh pozitivnih učinkov, ki 
smo si jh na tem področju zadali kot cilje ob reorgani
zaciji Mercator-Nanosa.

Pogoji gospodarjenja so še ve
dno izredno zaostreni, zato mora
jo biti napori za doseganje bolj
šega dohodka ter za ohranjanje 
ravnotežja med blagovnimi in 
denarnimi tokovi v tem trenutku 
ena osrednjih nalog, predvsem 
vseh komercialnih delavcev v 
delovni organizaciji.

Smo v obdobju, ko moramo na 
Podlagi analize poslovanja v le- 
tošnjem letu že oblikovati izho
dišča in napovedi vseh vrst pla
nov za leto 1982.

Pomemben element oziroma 
sestavni del letnega plana mora 
biti plan blagovnih tokov, ali ko- 
fnercialni plan, kot ga na kratko 
‘rnenujemo. Ta mora biti ustrez- 
n° usklajen s finančnimi mož
nostmi poslovanja.

Komercialno planiranje zahte- 
va kontinuiran proces usklajeva
nja potreb po blagu, ki se začne v 
nialoprodaji, pri prodajalcu ali 
Poslovodji, konča pa kot dogovor 
ali sporazum pri proizvajalcu 
°2iroma dobavitelju blaga. V 
vniesnih fazah dograjevanja pla
na se morajo soočiti vsi interesi 
°bračunskih enot, tozdov, delov- 
ne organizacije in sozda. Nastati 
•nora plan, ki ni samo gol sešte- 
vek predhodnih nosilcev planira- 
dja, temveč povzetek interesov 
Potrošnika, blagovnega prometa 
•n proizvajalca.

mik glede na letošnje leto. Od sa
mo vrednostnih planov, ki mno
gokrat zamegljujejo jasnost po
treb in gibanje produktivnosti, 
moramo preiti na kolikor mogo
če terminsko opredeljene fizične 
plane blagovnih potreb, izražene 
po vrstah in asortimanu blaga. 
Finančno ovrednotenje blagov
nih tokov mora postati le osnova 
za vzporedno finančno planira
nje in pripomoček za analizo ne
katerih drugih kategorij.

Res je, da se pri tem pojavljajo 
večje težave, predvsem pri pri
merjanju podatkov in opredeli
tvi realnih osnov, vendar pogoju
je vsak prehod neko predhodno 
obdobje, katerega moramo pre
mostiti z kontinuiranim pristo
pom in rebalansiranjem, če se po
javi preveliko odstopanje. Dolo
čeno elastičnost je treba dokaza
ti tudi pri ustrezni kombinaciji 
fizičnega in vrednostnega plani
ranja, da ne zaidemo v preveliko 
drobnjakarstvo, ki se pokaže za 
nekatere blagovne skupine kot 
neracionalno.

Čeprav trenutni položaj na 
trgu večkrat deformira osnovna 
izhodišča sistema pretoka blaga 
in komercialno finančnega plani
ranja, za katerega smo se odloči
li, nas to ne sme odvrniti, da ne bi 
dosledno vztrajali na sprejeti 
usmeritvi, kajti le maksimalna 
disciplina pri obnašanju po do
govorjenih pravilih medsebojnih 
odnosov je lahko porok, da bomo 
zadovoljivo gospodarili v letih 
stabilizacije, ki so še pred nami.

Avtomatska obdelava podatkov

Slobodan Milinkovič — DSSS

Kje smo in kam 
gremo

Uvajanje računske obdelave podatkov je v naši de
lovni organizaciji prisotno že od meseca junija 1979. V 
vsem tem času bi nas izkušnje in razvojna naravna
nost že morala pripeljati k urejeni avtomatski obde
lavi podatkov (AOP) z jasno programsko zasnovo 
dela. Žal moramo povedati, da smo še danes pred 
vrsto dilem o stanju in razvojnih opredelitvah.

Imamo sposojen računalnik 
NCR. Po sporazumu v okviru soz
da bi morala biti do leta 1982 zago
tovljena sredstva za nov računal
nik DELTA za center AOP M-Na- 
nosa. Ta sredstva niso bila zago
tovljena in obveza se prenaša v 
naslednje obdobje.

Aplikacija materialno 
blagovnega poslovanja

Aplikacijo materialno blagovne
ga poslovanja obdelujemo na 
dveh računalnikih: na NCR v Po
stojni in na PDP - 1170 (DELTA 
700) v centru za AOP delovne 
skupnosti sozda v Ljubljani.

Rezultati dnevne obdelave so
faktura, fakturna knjiga, knjiga 
obvestil, količinski in vrednostni 
izpis zalog, dnevni promet, po po
djetjih in po nestandardni oddaj- 
nici - sprejemnici, reklamacije ter 
sprejemnice - oddajnice emba
laže.

Rezultati mesečne obdelave so
izpis artiklov po dobaviteljih, izpi
si artiklov na ravneh prodaja - in
terni kupci, nabava in prodaja ko
ličinsko ter nabava in prodaja vre
dnostno, mesečna fakturna knjiga 
in promet po potnikih.

Rezultat letne obdelave je in
ventura, ki zajema inventurno

Avtomatska obdelava podatkov v M-Nanosu je značilnost posebne vrste. Ob sodobni 
tehniki cesto govorimo o zastarelosti, neprimernosti in neusklajenosti tehnike, znanja, 
časa in potreb. Imamo računalnik NCR, sposojen od sozda, pa kljub temu obdelujemo 
podatke na treh koncih na treh računalnikih. Danes, vemo, da je namestitev računalnika 
najlažja stvar in da je to komaj tretjina pogojev za avtomatsko obdelavo, Posebnega 
pomena so kadri oziroma znanje in programi ter ravnanje in vzdrževanje računalnika, 
Fotoarhiv M-Nanosa

Pri delu v centru za AOP je izhodiščnega pomena zajemanje podatkov, ki ga opravljajo 
operaterke na posebnih strojih. Njihovo delo je tako po obsegu kot po točnosti često v 
veliki odvisnosti od tekoče in dosledne priprave ter dostave dokumentacije iz operative. 
Na tej relaciji se pogosto zatika, zato te marljive sodelavke dostikrat delajo v podaljša
nem delavniku, v več izmenah in tudi ponoči. Roki so pri AOP nasploh značilnost, ki jo 
ovira vsaka motnja, posebeno še okvare računalnika in druge opreme. V teh primerih je 
pomembno hitro in kakovostno servisiranje. Popravila računalnika preko cele noči so 
povsem običajna zadeva, saj so tu pomembne ure in celo minute čakanja, ne le dnevi. Na 
sliki: operaterke v nočni izmeni. Fotoarhiv M-Nanosa

predlogo in inventurne elaborate; 
slednji so narejeni za določen arti
kel, za določeno skupino artiklov 
in za določeno skladišče. Omenje
ne obdelave so za skladišče želez
nine,, galanterije in tekstila ter za 
skladišče Koper.

Obdelava za skladišči prehrane 
in vina v Postojni ter za tozd Pre
skrba Portorož poteka na PDP- 
1170 (DELTA 700) v centru za 
AOP delovne skupnosti sozda v 
Ljubljani.

Zajemanje podatkov za vse ob
delave opravimo v Postajni. Apli
kacija materialno blagovnega po
slovanja je organizirana v obliki 
pofakturiranja, zato jo bo potreb
no v najkrajšem možnem času rea
lizirati v obliki predfakturiranja 
in sicer tako, da bo fakturiranje 
opravljeno pred dostavo blaga ko
mitentu ter da bo faktura sprem
ljala blago. Tako bo kupec dobil 
blago in fakturo hkrati, za razliko 
od dosedanjega načina, ko je fak
tura sledila odpremi blaga. Časov
ni presledek med sprejemom bla
ga in fakturo je bil tolikšen, da so 
vmesne spremembe in napake 
povzročale veliko število netočno
sti in nesporazumov. Posledica te
ga so bile nejevolja kupcev, števil
ne reklamacije itd.

Aplikacija saldakontov 
120-220 s podaplikacijo 
meničnega poslovanja

Oboje obdelujemo, podobno kot 
materialno blagovno poslovanje, 
na dveh računalnikih in sicer na 
NCR v Postojni in na Astrinem 
IBM v Ljubljani. Prvi del obdela
ve, ki ga opravljamo v Postojni, 
vsebuje za saldakonte 120-220 
vse kontrole • vhodnih podatkov, 
izpis vseh kontrolnikov in pripra
vo podatkov za obdelavo v Ljub
ljani, kar časovno predstavlja 80 % 
celotne aplikacije, ter za menično 
poslovanje kontrolo vseh podat
kov, izdelavo seznama menic po 
tozdih z izdelavo totalov po tozdih 
in planiranje sredstev oziroma 
pregled zapadlosti menic po dne
vih in tozdih.

V pripravi je vključevanje TMI v 
obstoječe programe saldakontov 
iz meničnega poslovanje ter neka
teri drugi programi za kontrolo. 
Drugi del obdelave (zapiranje po
stavk, izpis kontnikov) opravimo 
na IBM-Astra v Ljubljani.

Prikazano stanje kaže na veliko 
razcepljenost in neurejenost raču
nalniške obdelave, ki je pogojena 
z visokimi stroški, veliko izgubo 
časa, težavnostjo vzdrževanja, po
javljanjem napak in je tako pove
zano z resnimi motnjami v poslo
vanju in delu M-Nanosa.

Razvojne dileme

Razvojno gledano moramo 
predvsem uresničiti program na
kupa novega računalnika. Ker pa 
to ne bo mogoče uresničiti že jutri, 
moramo predvsem zagotoviti do
bro vzdrževanje obstoječega raču
nalnika NCR in izkoristiti sektor 
AOP in čim prej izšolati tri progra
merje, zagotoviti takojšen nakup 
zajemalnega stroja, urediti organi
zacijsko zasnovo dela in odgovor
nosti v okviru vseh kadrov AOP, 
rešiti vprašanje primerne obdela
ve podatkov na mini računalniku 
RIŽ ter organizirati in odpraviti 
motnje pri krogotoku dokumenta
cije.

klagovni promet razui 
7 0 kot celovito organiziran 
d Pretok blaga od proizvaja 
za ?oty°šmka, je treba tudi p 

staviti enotno za grosistični 
•aioprodajno dejavnost, ki

Pod^U roVketej ^ reproduk<

steXincip ° naoinu pretoka in 
st^u naročanja, za katen 
gam Se ^ločili v naši delovni 
D0. ?acij* in ki mora čim pre 
ima 1 ™eri praktično zaživ 
nQ n Polef> ostalih tudi pomer 
ski « -go odPraviti dokaj stil 
govrnhi1?11 k načrtovanju t 
sta tokov. Naša naloga in . 
Sani»f_se s svojimi zahtevami 
ialcih ano Pojavimo pri proiz 
v okvi*11 v Poslovnih odno 
SPO™ sistema dosežemo t; 
ženemn ki bodo našemu zd 
delež h,.«*u omogočali pravi« 
Ijeno rif»i n.adomestilo za opr 
^lizacih,ustvarili pogoje
u°v na odo°<ika osnovi skupnega i

Na
Planirarrdr°^u komercialni 
Napraviti - moramo poskus 

se en kakovosten p

Kori in Venci

•1 Ji n.

Kori: Eh, Vene, treba bo menjati delo, tu ni kruha...

Venci: Ce hočeš kakšno boljše delo, ga je treba prej z marljivim 
delom in učenjem zaslužiti!

Kori: Ti živiš na luni! Mar ne veš, da lahko napreduješ preko VIP- 
a?

Venci: Je to kratica za kakšno novo šolo?

Kori: Ne, to pomeni Veze In Poznanstva.

Venci: Eh, ta je pa bosa! Vse razporditve gredo vendar preko 
komisije za delovna razmerja!

Kori: Že, vendar velja za člane komisije pravilo TIP-a!

Venci: In kaj to pomeni?

Kori: Tiho bodi In Poslušaj!

Venci: In zakaj nisi, če to veš, že doslej napredoval?
Kori: Ker imam smolo! Vse je bilo že zmenjeno, pa so izvolili nove 

člane komisije...
Venci: Kako boš pa zdaj to uredil?
Kori: Ker so se javne luknje zaprle, zdaj sam vrtam in vrtam ...
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Trgovina, gostinstvo in turizem pod eno streho?

Andrej Klemene — TOZD Trgovina Rakek

Nova cerkniška blagovnica 
zbudila Notranjce

Devet mesecev je tega, odkar smo delavci tozda 
Trgovina Rakek s skupnimi napori združenega dela, 
delovne orgnaizacije in sozda odprli novo, sodob
nejšo blagovnico v Cerknici.

Odločitev za izgradnjo blagovni
ce v sami Cerknici, središču obči
ne, ki ni le pomembno samou
pravno središče, marveč tudi po
membno središče tega dela No
tranjske, je bila sprejeta zato, ker 
smo že dalj časa ugotavljali, da 
kraj, za izboljšanje oskrbe potroš
nikov tega območja s široko okoli
co, potrebuje večjo trgovsko hišo.

Z notranjim programom dela 
blagovnice, ki je bil v celoti realizi
ran, odpade približno 1.500 m2 
prostora na samopostrežni del s 
skladiščem, 1.700 m2 na prodajne 
prostore z industrijskim blagom 
in skladišči ter približno 1.400 m2 
na restavracijske prostore s kuhi
njo in ostalimi pomožnimi prosto
ri. Restavracija premore 280 sede
žev v zaprtem prostoru in 165 se
dežev na odprti terasi.

S tako rešitvijo in razširjenim 
izborom na žensko in moško kon
fekcijo, športne rekvizite, akusti-

zunaj svojih poslovnih prostorov.
Upravičenost takšne oblike po

nudbe potrjuje na primer razstava 
in prodaja pohištva, ki smo jo v 
sodelovanju s Slovenijalesom or
ganizirali meseca septembra v 
Starem trgu. V sedmih dneh je bi
lo prodanega za 2,5 milijona dinar
jev pohištva.

Podobne razstave in prodaje bo 
kolektiv organiziral tudi novem
bra v večjih krajih občine Cerkni
ca, kjer bo ponudil smučarsko 
opremo, otroške igrače, kozmeti
ko ipd. Sodelovali bodo tudi zuna
nji strokovnjaki posameznih po
dročij, ki bodo s svojimi strokov
nimi nasveti, skupaj z delavci bla
govnice, prispevali svoj delež k 
vzgoji potrošnikov.

Ob ugotavljanju doseženih re
zultatov blagovnice Cerknice in 
ob prizadevanjih delavcev te pro
dajne enote vsekakor ne smemo 
prezreti prizadevanj delavcev

ranju teh prireditev še sami pri
skočili na pomoč. Kljub tem priza
devanjem in prireditvam pa opa
žamo, da realizacija v restavraciji 
še ni zadovoljiva, zato si vodstvo 
blagovnice in tozda, v sodelovanju 
s SOb Cerknica, prizadeva, da bi v 
sami blagovnici, v sodelovanju s 
Kompasom Ljubljana, ustanovili 
turistični biro, ki naj bi restavraci
jo vključil v širši slovenski pro
stor. Poleg razgovorov, ki so bili v 
ta namen opravljeni, je bila v so
boto, 3. oktobra, organizirana za 
predstavnike Kompasa, turistične 
delavce in novinarje, notranjska 
posebnost - »mini polharski ve
čer«. Takšen večer naj bi postal, 
poleg ostalih znamenitosti in zani
mivosti, ki jih cerkniško območje 
nudi, ena od oblik turistične po
nudbe.

Doslej doseženi uspehi poslova
nja blagovnice Cerknica torej na
rekujejo, da njeni delavci svoja 
prizadevanja še naprej povečujejo 
z boljšo in pestrejšo ponudbo ter 
si tako zagotovijo svojo socialno 
varnost in nekoliko boljše osebne 
dohodke, ki so glede na izgradnjo 
in »zagonske« stroške blagovnice,

Delikatesa v Postojni je zelo obiskan in cenjen lokal. Razlogov, da so jo Postojnčani 
vzeli za svojo je več, pa tudi naključnih gostov, še posebno v sezoni, v njej ne manjka. 
Razloge so nam našteli obiskovalci: pravijo, da ima idealno »pozicijo« v centru mesta, 
pohvalijo dobro kavo, zadovoljni so s hitrostjo in kulturo postrežbe, priznavajo okusnost 
jedil in dobro založenost delikatesne ponudbe. Na sliki novi šank in prvi gostje ob njem. 
Fotoarhiv M-Nanosa

Delikatesa v Postojni

Irena Jurca — TOZD Izbira

Ena izmed 57 delovnih enot tozda Izbira je večje DE 
Delikatesa v Postojni. Njena dejavnost je za temeljno 
organizacijo specifična, saj obsega gostinstvo in pro
dajo na drobrno - delikatesni del.

Zelo malo je restavracij, ki se lahko poh
valijo s tolikšnim izborom kakovostnih 
prireditev. Pri tem je seveda velikega po
mena tudi sama urejenost objekta, ki je s 
svojo domačnostjo in značilno notranjsko 
dekorativnostjo privabil že nešteto novih 
•gostov in mnogi med njimi postanejo stal
ni gostje. Uspeh poslovanja in dela resta
vracije je seveda odraz delavnosti in spo
sobnosti tega malega kolektiva, ki ga vodi 
Mojmir Jovič. Na sliki: prelepi motiv pol
harske noči, izžgan v lesu, delo akadem
skega slikarja Milana Rota. Fotoarhiv M- 
Nanosa

ko, pohištvo ipd., so bili podani 
vsi pogoji za celovitejšo preskrbo 
potrošnikov Cerknice in okolice.

Rezultati poslovanja ob 
devetmesečju

Blagovnica Cerknica kot celota 
je imela v času od 1.1. do 
30.9.1981 skupaj za 79.934.024,00 
dinarjev realizacije, kar pomeni, 
da je sprejeto plansko obvezo za 
leto 1981 realizirala 66,58 odstot
no, 3/4 plana pa 89 odstotno. Za 
celoten tozd Trgovina je plan do 
30.9.1981 dosežen v višini 75,25 %, 
3/4 plana pa .100 odstotno.

Delavci blagovnice ocenjujejo, 
da so na izpad planirane realizaci
je močno vplivali zaostreni pogoji 
poslovanja v tem obdobju, spre
menjeni pogoji pri potrošniških 
posojilih, pomanjkanje nekaterih 
vrst blaga, pa tudi padec kupne 
moči prebivalstva. Dodati je še 
treba, da je bil plan sestavljen na 
novo, brez prejšnjih izkušenj.
Značilnosti poslovanja v 
trgovinskem delu

Primerjava celotnega letošnjega 
prometa oziroma realizacije in 
prometa prejšnje blagovnice v 
lanskem letu nam kaže, da so in
deksi rasti celotne realizacije tr
govskega blaga 250, prodaje po
hištva 850, prodaje prehrane pa 
280. S prodajo športnih potrebščin 
bo blagovnica v letošnjem letu do
segla približno 7 milijonov dinar
jev realizacije.

Porast realizacije je opazen v 
vseh oddelkih, kar pomeni, da bla
govnica nudi širši izbor blaga in 
pokriva širše območje ter da s pe
strejšo ponudbo in izbiro zadržuje 
odliv kupne moči z območja obči
ne. Z namenom, da bi ponudbo 
čim bolj približali potrošniku, si 
tako delavci blagovnice kot celo
ten tozd prizadevamo čim večkrat 
pripraviti razstave in prodaje po-- 
sameznih trajnejših artiklov tudi

Odgovorni delavci blagovnice v Cerknici pravijo, da so recepti za porast prodaje blaga 
in prodobivanja kupcev jasni. Z blagom, ki ga imamo, moramo znati pridobiti in 
kakovostno postreči kupca. Blago je danes drago in kupec hoče biti prepričan, da je prav 
kupil. Za uspešno prodajo pa je pomembna tudi predpriprava - preglednost, urejenost in 
vabljiva aranžiranost blaga ter seveda urejenost in prijaznost prodajalke oziroma proda
jalca. Na sliki: pred prihodom kupcev je potrebno še marsikaj postoriti. Fotoarhiv M- 
Nanosa

ostalih prodajaln tozda Trgovina 
Rakek, ki v enako zaostrenih po
gojih poslovanja v tem obdobju 
opravljajo svoje sprejete planske 
obveznosti, o čemer pričajo že prej 
zapisani podatki o doseganju 
plana.

V zvezi s temi prizadevanji je 
treba omeniti še Železnino Cer
knica, ki je s 1. marcem pričela 
poslovati v sodobnejših poslovnih 
prostorih prejšnje blagovnice v 
Cerknici. Razširjena in sodobnej
ša ponudba te prodajalne je, ob 
prizadevanju njenih delavcev, 
opravičila vložena minimalna 
sredstva za novo opremo, saj je 
realizacijo v primerjavi z letom po
prej zvišala za skoraj trikrat in bo 
sprejeti plan za leto 1981 v višini 
25 milijonov dinarjev tudi dose
gla.

Poslovanje gostinskega dela
- restavracije

Otvoritev restavracije v sklopu 
blagovnice Cerknica, ki je pričela 
obratovati kmalu po otvoritvi bla
govnice, je v občinskem merilu 
pripomogla h kakovostnejši go
stinski ponudbi in pomeni resnej
ši začetek razvoja turizma na Cer
kniškem.

Kolektiv blagovnice oziroma re
stavracije je zaradi pomanjkanja 
kakovostnih prireditev že takoj na 
začetku sestavil program dela, ki 
se odraža v stalnih in pestrih prire
ditvah s plesom. V času obstoja in 
poslovanja restavracije je organi
ziral že vrsto prireditev in zabav
nih večerov: modno revijo, degu
stacije v sodelovanju s proizvajal
ci, pa zabavne večere z Jakom 
Šraufcigarjem, Nelo Kržišnik, Mi
tom Trefaltom, Marjanom Kra
ljem, Miletom Bitencem, Telekso- 
vo Ičo, Dalmatinsko klapo ipd.

Ugotavljamo, da so vsa ta priza
devanja naletela pri občanih na 
pozitiven odmev, obenem pa 
vzpodbudila tudi druge občinske 
dejavnike (tako na primer kultur
no skupnost in gostinstvo Cerkni
ce), da so svojo aktivnost povečali
- med drugim tudi s tem, da so 
delavcem blagovnice pri organizi-

v celotnem tozdu Trgovina Rakek 
nekoliko zaostali. To pa je moč 
doseči z nenehnim strokovnim 
usposabljanjem in večjim poslu
hom za želje potrošnikov. S spre
menjenim pristopom do potrošni
ka je potrebno odpraviti pripom
be iz knjige pritožb in pripomb, ki 
se še pojavljajo, in doseči tesnejše 
sodelovanje s svetom potrošnikov 
ter tako opravičiti vložena sred
stva združenega dela v ta objekt.

Delovna enota je posebnega po
mena, saj urejuje vprašanje druž
bene prehrane za več delovnih ko
lektivov mesta Postojne in za ob
časne goste. V tem kolektivu je 
zaposlenih 30 žensk in en moški, 
poslovodja Andrej Šabec.

Kolektiv se srečuje s številnimi 
problemi, ki izvirajo tako iz težkih 
pogojev dela kot tudi iz specifike 
obratovalnega časa gostinske de
javnosti, zato je bila v tej DE pred 
nedavnim prisotna večja fluktua- 
cija delavk. Zaradi »non-stop« 
obratovalnega časa ob delavnikih, 
nedeljah in praznikih, je razpore
janje delavcev v delovne izmene 
veliko bolj težavno kot v drugih 
DE.

Nepredvidene krajše izostanke 
delavcev - povprečno jih je na de
lu 24 - z veliko razumevanja celot
nega kolektiva rešujejo tako, da z 
notranjo prerazporeditvijo dose
žejo večje število delavcev na delu 
takrat, ko so tudi najbolj potrebni 
(ob konicah v dopoldanskem 
času).

Zaradi zastarelosti opreme, 
sprememb ter zahtev sanitarnih 
predpisov je DE Delikatera doži
vela že več notranjih preoblek. 
Pravkar je bil zamenjan prodajni 
pult, urejena pa mora biti tudi ste
klena pregrada med prodajo deli
katesnih izdelkov in gostinskim 
delom, kar bo preprečilo vpliv di
ma na živila. Za izboljšanje var
stva pri delu načrtujejo tudi grad
njo prostora za plin.

Nemalo gostov Delikatese privabi, še po
sebno v času malice in kosila, raznolikost 
in dober okus kulinaričnih izdelkov iz ku
hinje, ki jo vodi Branka Čuden v sodelova
nju z Drago, Heleno, in Svetlano. Naše ku
harice pravijo, da je njihovo delo zatevno: 
značilni so težki delovni pogoji in precejš
nja utesnjenost. Kljub vsemu rade ustreže
jo vsem, rednim in izrednim gostom. Pra
vijo, da imajo vse - od mineštre do »a la 
carte«. Na sliki je Dragica, ki za vsakega že 
vnaprej vč, kaj bo naročil. Fotoarhiv M- 
Nanosa

Kolektiv DE Delikatesa Postoj
na postreže svojim gostom za to
čilnim pultom, za mizo v restavra
cijskem delu, na samopostrežni 
način in poleti tudi na prostem, 
pred Delikateso.

Povprečni dnevni promet je
70.000 dinarjev, mesečni 2,1 mili
jona dinarjev, letni plan pa predvi
deva za 23 milijonov dinarjev pro
meta.

Z izboljšanjem delovnih pogo
jev, s kakovostno postrežbo in pri
zadevanjem celotnega kolektiva 
zastavljenih planskih, nalog ne bo 
težko doseči.

V prejšnji številki glasila smo v članku z naslovom »Nov kamen v mozaiku razvoja« pisali o položitvi temeljnega kamna za b ^ 
blagovnico v Čabru, tokrat pa objavljamo še dve fotografiji s te svečansoti. Na levem posnetku bivši dolgoletni direktor tozda 
Milan Rukavina, polaga temeljni kamen, na desnem posnetku pa je slavnostni govornik Franc Koščak, podpredsednik kolegij5*4
poslovodnega organa M-Nanosa. Fotoarhiv M-Nanosa
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O delu gradbeno vzdrževalne 
investicijske enote

Drago Ponikvar — JDSSS

Delavci gradbeno vzdrževalne investicijske enote 
Po sedanjem organizacijskem sestavu od julija dalje 
združujejo delo kot posebna delovna enota pri De
lovni skupnosti skupnih služb. Po tozdih, ki so v
sestavu Mercator-Nanosa, 
skega vzdrževanja.

Finančna sredstva, ki se izločajo 
vsako leto ob zaključnem računu 
Po temeljnih organizacijah zdru-

1- TOZD Izbira Postojna
2- TOZD Preskrba Portorož 
2- TOZD Indus Koper
4- TOZD Sadje Koper
5- TOZD Trgovina Rakek 
6. TOZD Grosist Postojna 
7- TOZD TMI Postojna

TOZD Opskrba Čabar 
9- DS skupnih služb Postojna
SKUPAJ

opravljajo dela investicij-

ženega dela in DSSS, se pri Mer- 
cator-Nanosu za leto 1981 izločijo 
takole:

4.049.840.50 dinarjev 
3.234.392,80 dinarjev 
3.285.365,65 dinarjev 
2.174.138,15 dinarjev 
1.019.280,25 dinarjev
2.153.455.50 dinarjev 
1.000.000,00 dinarjev

672.000,00 dinarjev 
637.400,80 dinarjev

18.211.108,30 dinarjev

Pri sedanjem številu zaposlenih _ sticijskega vzdrževanja za razna 
Vzdrževalcev (10 delavcev raznih popravila preko naše delovne eno- 
Profilov) je nemogoče, da bi tozdi te. Po predlogu nove organizira- 

DSS porabili vsa sredstva inve- nosti bi se morala ta skupina bi-

Kaša gradbena skupina je maloštevilna, slabo opremljena in doslej 
tudi slabo organizirana. Delavci največkrat ne vedo, čigavi pravza
prav so, kam spadajo in komu odgovarjajo za svoje delo. Pa vendar so 
se lotevali in še danes opravljajo tudi zelo zahtevna dela. Na sliki je 
adaptacija trgovinsko stanovanjske stavbe Lero v Luciji, ki jo naša 
?kupina zaradi preobsežnega dela oziroma slabe kadrovske zasedbe 
'h organiziranosti ni uspela opraviti do konca.

stveno povečati, s čimer bi dosegli 
boljšo učinkovitost in boljšo orga
nizacijo dela.

Velike težave imamo pri spreje
manju novih delavcev v delovno 
razmerje. Vsak, ki želi opravljati 
dela in naloge vzdrževalca pri 
Mercator-Nanosu, želi imeti stano
vanje. Tisti, ki stanovanje že ima
jo, se izogibajo dela, ki bi ga 
opravljali pri vzdrževalcih v naši 
delovni enoti. Dogaja se namreč, 
da določena naloga traja le nekaj 
delovnih ur, določena pa kar ne- 
kej dni. Premikanju na razdalji 
med Gabrom in Portorožem za 
dan ali dva se sleherni delavec izo
giba.

Še največje težave imamo pri za
poslovanju zidarjev, pri čemer so 
prav ta dela za investicijsko vzdr
ževanje velikega pomena. Na 
obalnem področju v letnih mese
cih ni dobiti delovne sile, v zim
skih mesecih, ko znotraj našega 
delovnega prostora (Postojna, Ča
bar itd.) hud mraz ne dopušča 
gradbenih del, pa jo je tam dovolj, 
zato si moramo pomagati z naje
manjem gradbene delovne sile zu
naj naše delovne skupine. Vsi toz
di pa si želijo, da bi bila vzdrževal
na dela opravljena hitro in učinko
vito, saj je ob vsakem investicij
skem vzdrževanju osnovno delo 
moteno.

Neposredni vodja skupine Igor 
Simčič, ki delavce razporeja po 
posameznih delih in nalogah, ima 
vzdrževalce večkrat razmeščene 
po vseh tistih občinah, kjer ima 
Mercator-Nanos svoje poslovalni
ce, zato se ni čuditi, da so delavci 
te enote večkrat izpostavljeni neu
pravičenim kritikam, dasiravno so 
tudi primeri, ko so kritike upravi
čene.

Vodja skupine večkrat poudar
ja, da so mnoga osnovna sredstva, 
ki jih enota vzdržuje, že amortizi
rana in dotrajana. Nemalokrat se 
zgodi, da v trgovini odpove elek
trična naprava, ki je že zastarela in 
zanjo ni rezervnih delov, kar še 
bolj onemogoča ažurno popravilo. 
Prav tako povzročajo preglavice 
različne znamke strojev in naprav, 
nabavljenih od raznih dobavite
ljev.

Da bi se izognili tem težavam, ki 
so bolj objektivne kot subjektivne 
narave, je bilo na samoupravnih 
organih sklenjeno, da se delovna 
skupina po posameznih panogah 
primerno poveča. Delo je potreb
no koordinirati, delati plansko in 
upoštevati posebnost temeljnih 
organizacij ter področij. Vse to bi 
koristilo tako celotnemu kolekti
vu kakor potrošnikom.

Mercator nanos |Mercator nanos

Razprodajna gneča pred vhodom v poslovalnico Dom tozda Indus Koper dokazuje visok 
interes kupcev za poceni nakup. Ta je povezan z upadom kupne moči prebivalstva in z 
vse večjim razkorakom inflacijske stopnje in rasti družbenega proizvoda. Trgovci se 
takšnemu stanju prepočasi prilagajamo. Morali bi organizirati tudi razprodajo in licita
cijo razprodajnih ostankov ter komisijsko izbiro prispevkov za Rdeči križ.

Iz življenja v delovni halji

Franček iz Kopra

Razprodaja je praznik za potrošnike in trgovce. Obi
čajno je to dvakrat na leto: od 15. januarja do 15. 
februarja in od 15. avgusta do 15. septembra. Takrat 
gre zares. Potrošnik dobi za malo denarja veliko blaga 
- kaj pa trgovci?

v Prejšnji številki smo najavili sliko mortadele velikanke, ki po 
p ikosti prekaša vse doslej znane. V tozdu Tovarna mesnih izdelkov 

»stojna so za zagrebški velesejem pripravili dve velikanki, ki sta 
da*1 23 g.urmane prava senzacija. Teža obeh mortadel je bila tolikšna, 
e ,So bila potrebna posebna stojala za ležeči položaj. Oglejmo si še 
^ krat njuno »osebno izkaznico«: v vsaki mortadeli je bilo po 170 kg 
Soe?ne mase; v obsegu sta merili 110 cm, visoki sta bili 2 m, pekli pa 
biiJU-5^ ur’ Izdelka sicer spominjata na raketna projektila, vendar bi 
ljub c.1,ove^vo neskončno srečno, ko bi bili vsi projektili tako miro-

Mojstra Alekdandra Ribnikar
ja, očeta mortadel velikank, smo 
bralcem že predstavili, vendar je 
sam poudaril, da je prvič napra
vil mortadelo, ki je večja in mno
go težja od njega, zato smo to pri
merjavo tudi fotografirali. V svo
ji skromnosti je poskušal lastne 
zasluge zmanjšati, češ da so tudi 
drugi sodelovali.

Komercialna služba delovne 
organizacije in tozda TMI sta 
že dlje časa načrtovali poseb
no srečanje obstoječih in po
tencialnih kupcev z mortadelo 
velikanko. Že njena zunanjost 
je imela vrsto občudovalcev, 
ko pa jo je mojster Ribnikar 
narezal, so se vsi prisotni pre
pričali, da je tudi po vsebini in 
okusu prvovrstna. Vsem, ki ni
so bili povabljeni, je žal in bo
mo čakali naslednji velese
jem. Na sliki: mojster Ribni
kar je vsem pokazal lepo orna
mentiko prereza mortodele. 
Vsi posnetki so iz fotoarhi- 
va M-Nanosa.

Šele ko smo blago odnesli na ulico in z njim zatrpali prostorno parkirišče, prehode in 
peš poti, smo videli, da tega blaga sploh ni tako malo. Na srečo je bilo tudi kupcev veliko, 
saj so trgovci na tej razprodaji prodali v prvih treh dneh kar 90 % blaga. Neki zapozneli 
kupec je vprašal: »Po čem pa je stojalo z obešalniki?« Iz fotoarhiva M-Nanosa

Trgovci so marsičesa kupili pre
več in tega bi se radi znebili, zato 
se na razprodajo dobro pripravijo. 
Že dvajset dni prej zbirajo, sortira
jo, računajo, beležijo in določajo 
nove, običajno nižje cene. Seveda 
so vsa razpoložljiva sredstva ome
jena na višino vkalkuliranega rizi- 
ka. Ko je tehnično vse pripravlje
no, pregleda stanje posebna komi
sija, nakar se artikli prenumerira- 
jo in blago je pripravljeno za raz
prodajo.

Trgovci napravijo ob razproda
jah cel »halo«. Radio, televizija, 
plakati - povsod se blago ponuja 
prakično zastonj. Pa to še ni vse. 
Trgovci znesejo blago na pločnik, 
na cesto, na prehod za pešce:.. 
Blago razstavijo tako, da kričeče 
barve že od daleč kar same vabijo 
kupce.

Razprodaja res izgleda kot kak
šen praznik, saj je vsak kupec pre

pričan, daje izkoristil izjemno pri
ložnost, pa čeprav kupljenega bla
ga sploh ne potrebuje!

uacM nanos
Nanosov vestnik, priloga časopisa 
Mercator, glasila delavcev in kme
tov SOZD Mercator - Ureja uredni
ški odbor - Odgovorni urednik pri
loge Franc Glažar (telefon: (067) 
21-441) - Tisk ČGP Delo - Naklada 
11.600 izvodov
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Franc Glažar - DSSS

Skladiščni prostori, kjer ima svoje prostore tudi 
prehrana, so bili primerni razmeroma kratek čas. 
Očitno je, da nas čas tudi na tem področju močno 
prehiteva. Razvoj M-Nanosa na eni in razvoj Postojne 
in širšega okolja na drugi strani dajeta pri tem skladi
šču naši organiziranosti, tehnični opremljenosti in 
delovnim pogojem patino zastarelosti.

Skladišče prehrane je utesnjeno po širini, dolžini in višini. Pose- razmer vseeno zahteva boljšo organiziranost dela, delno mehani-
ben problem je majhna višina prostora - le 3,8 m, zaradi česar so ziranost in večjo urejenost od te, ki se je sedaj udomačila, Skladi-
montirane klasične police, na katerih se skladiščenje in oddaja šče in kadri v njem opravljajo pomembno funkcijo oskrbe in ni
opravljata ročno. Dostop do skladiščnih artiklov je tako za samo vseeno, kako kakovostno in kako hitro opravijo dostavo blaga,
skladiščenje in sortiranje kot za grosistično dostavo otežen in Seveda pa so velikega pomena tudi stroški poslovanja in dela v
tokrat povsem nemogoč. Ta vsestranska utesnjenost onemogoča primerjavi z doseženo stopnjo produktivnosti,
uvedbo sodobnega skladiščnega poslovanja. Seveda pa težavnost

Vse prehrambeno blago, ki gre preko skladišča prehrane, gre delavcem po trikrat, 
nekatero pa tudi po petkrat skozi roke (razkladanje, skladiščenje, sortiranje, priprava 
komisionov, nakladanje). In koliko je tega blaga? V sezoni tudi do 50 ton dnevno v 
skladišče in iž skladišča. Očitno je, da so delovni pogoji težki, še posebno, če gledamo 
skozi fizični napor in delovne pogoje v zimskih razmerah. Naš dolgoletni sodelavec 
Viktor Sojer (na sliki ga vidimo pri pripravi komisiona) in njegovi sodelavci v skladišču 
pravijo:»Že dolgo čakamo in upamo, da se bodo naše razmere na kakšen način uredile, 
Dali smo nekaj pobud, pa tudi sami bomo poprijeli, saj bi bolje opremljeno in urejeno 
delo bilo v prid skladiščnim delavcem in tudi celotni organizaciji združenega dela!«

Skladiščna rampa kaže tudi na zunaj pro
storsko stisko skladišča. Če bomo delno 
mehanizirali skladiščno poslovanje, bo 
verjetno treba tudi rampo višinsko prila
goditi, vsekakor pa bo nujen bistveno več
ji red na sami rampi, Na sliki vidimo skla

diščnika Ivana Čeča z edinim pomagalom 
- ročnim vozičkom, ki ima enako značil
nost kot samokolnica - sam se ne naloži, 
sam se ne razloži in tudi pelje ne sam. Vsi 
posnetki so iz fotoarhiva M-Nanosa.

Skladiščno poslovanje je odvisno tudi od urejenosti transporta. ročniki zadovoljni z dostavo, kdaj bo tovornjak ponovno v skla-
Imamo urejen vozni park, dovolj prevoznih zmogljivosti in uspo- dišču ipd. Od njih sta v veliki meri odvisna ugled firme in ocena
sobijen vozniški kader, vendar lahko vozniki in njihovi spremlje- solidnosti poslovanja. Zelo je torej pomembno, da njihovo delo 
valci bistveno vplivajo na pravočasnost in kakovost dostave ustrezno spoštujemo in da s sodelovanjem dosežemo, da bodo
blaga. Od njih je v veliki meri odvisno, ali bo naročeno blago naloge celovito opravili. Seveda pa moramo urediti tudi problem
prišlo pravočasno, koliko časa bo raztovorjeno, ali bo v času materialnih nadomestil, ki morajo produktivno delo stimulirati,
prevoza in ob razkladanju ostalo nepoškodovano, kako bodo na- ne pa ga zavirati.

Čez pol leta samopostrežba

Drago Ponikvar — DSSS

Košanci in urbanisti so 
se končno sporazumeli!

Košanski primer zavlačevanja izgradnje potrebne 
trgovine kaže na to, kaj in koliko izgubljamo, ko že 
imamo zagotovljena investicijska sredstva. Okvirno 
bo prikazana dolga pot, od zamisli za razrešitev trgo
vine pa do trenutka, ko je bila podpisana pogodba za 
investiranje gradbenih, obrtniških in instalacijskih 
del v Dolnji Košani (pri Pivki).

Že leta 1978 je postojnski tozd 
Izbira na pobudo krajevne skup
nosti Dolnja Košana, pričel ra
zmišljati o izboljšanju trgovinskih 
storitev na tem področju. Po dalj
ših skupnih posvetih smo se dogo
vorili za adaptacijo obstoječe pro
dajalne, ki sedaj posluje v zadruž
nem domu Dolnja Košana. Po 
skupnem dogovoru smo pričeli 
iskati najugodnejšo ponudbo za 
izdelavo projektne dokumentacije 
in idejnega projekta.

Ko smo idejni projekt prejeli, 
smo ga s predstavniki krajevne 
skupnosti Dolnja Košana uskladi
li in potrdili. Na osnovi idejnega 
projekta smo osnovali občinsko 
komisijo, ki si je zadevo na kraju 
samem ogledala. Komisija se je v 
celoti strinjala z novo zasnovo 
adaptacije trgovine. Na osnovi za
pisnika občinske komisije za ur
banizem, sestavljenega po ogledu 
na kraju samem, smo si pridobili 
vsa soglasja in dovoljenja ter dali 
v izdelavo lokacijsko dokumenta
cijo.

Po prejemu lokacijske doku
mentacije, ki jo je izdelala Komu

nalna interesna skupnost, smo da
li vlogo lokacijske odločbe na 
SOB Postojna, oddelek za urbani
zem. Lokacijsko dovoljenje št. 
351-193/79-3/TB smo prejeli 25. 12. 
1979.

Po prejemu lokacijskega dovo
ljenja smo dali v izdelavo glavne 
projekte, ki smo jih prejeli v začet
ku leta 1980. S projekti za gradnjo 
trgovine smo prejeli tudi predra
čun za gradbena, obrtniška in in
stalacijska dela, ki je po takratnih 
cenah, znašal približno 
7.250.000,00 dinarjev.

Prejeto projektno dokumentaci
jo smo, skupaj z vlogo za izdajo 
gradbenega dovoljenja in soglasji 
h gradbenemu dovoljenju, v treh 
izvodih dali na SOb Postojna, od
delek za urbanizem, ki je pristojen 
za izdajo gradbenega dovoljenja. 
Po obstoječem zakonu o investi
cijski izgradnji pa mora biti inve
stitor adaptacije oziroma razširi
tve objekta lastnik osnovnega 
sredstva. Lastnik zadružnega do
ma v Dolnji Košani, krajevna 
skupnost Dolnja Košana, je pre

nos lastništva pogojevala z zahtev
ki, ki za tozd Izbiro, nosilca inve
sticije, niso bili sprejemljivi, in je s 
tem podaljšala pričetek gradnje.

Po večkratnih hudih razpravah 
smo od KS Dolnja Košana le pre
jeli sklep o dodelitvi trgovinskih 
prostorov v Dolnji Košani v trajno 
last Mercator-Nanosa. To listino, 
ki je osnova za izdajo gradbenega 
dovoljenja, smo prejeli 7. 7. 1981.

Pogodbo o prenosu lastnine 
smo skupaj s KS Dolnja Košana 
podpisali 15. 7. Na osnovi prenosa 
lastništva in potrdila o zagotovlje
nih finančnih sredstvih smo 21. 7. 
le prejeli gradbeno dovoljenje,

gradbeno pogodbo za izvajanje 
gradbenih, obrtniških in instala
cijskih del pa smo, z najugodnej
šim izvajalcem del, ugotovljenim 
na osnovi ponudb, podpisali 18. 9. 
Tako se je končala papirnata voj
na za adaptacijo prodajalne v Dol
nji Košani. S tem zavlačevanjem 
pa so se dela podražila za več kot 
30%, kar pade na rame investitor
ja, M-Nanosa.

Še nekaj podatkov o sami inve
sticiji: na pridobljenih površinah 
bo imela samopostrežna prodajal
na 337,20 m2 neto zaprtih prosto
rov in 47,10 m2 ostalih pokritih po

vršin. Od tega bo 109 m2 skladišč
nih prostorov, ostalo pa bodo pro
dajni prostori z bifejem. V samo
postrežbi bodo naprodaj predv
sem vsa živila, v manjši meri pa 
tudi vsakodnevne potrebščine, ki 
jih občani potrebujejo.

Investicija je finančno v celoti 
pokrita iz lastnih in združenih 
sredstev. Vrednost izgradnje tega 
objekta zanaša po predračunu, 
skupno s podražitvami, in instala
cijskimi deli, 10.030.000,00 dinar
jev. Po sklenjeni gradbeni pogod
bi bo adaptacija trgovine trajala 
do konca meseca aprila 1982.



MERCATOR OKTOBER '81 STRAN 11

NOVICE
IZ SEVEROVZHODNE

Leto I Ljubljana, oktober 1981 št.: 9

Iz dela odbora za šport in rekreacijo

Kristina Antolič - MIP Ptuj

Rekreacija do konca 
leta Samopostrežna prodajalna Preskrba v Lendavi je ena novejših pridobitev M-Univerzaia. Fotoarhiv M-Univerzala

Odbor za šport in rekreacijo pri sindikatu delovne 
organizacije Mercator-Izbira Panonija Ptuj je na svoji 
zdnji seji v mesecu oktobru, ob ugotovitvi, da so 
Športne aktivnosti potekale po zastavljenem pro
gramu, sklenili, da bo do konca tekočega leta pripra- 
vil oziroma izvedel še nekaj aktivnosti na področju 
športa in rekreacije.

20-letnica lendavskega Univerzala

Stanislav Graj — M-Univerzal

Mejniki
uspešnega razvoja

Letos praznuje naša delovna organizacija dvajseto 
obletnico obstoja. Podjetje je bilo ustanovljeno 1961. 
leta z združitvijo trgovskih podjetij »Center« in »Pre
skrba« Lendava. Združitev je potrdil Občinski ljudski 
odbor Lendava z odločbo št. II/2-PE-1/2-61. Ob zdru
žitvi je Trgovsko podjetje Univerzal štelo 26 poslov
nih enot, od katerih jih je bilo v občini Lendava 24, 
dve pa sta bili v sosednji Hrvatski. V podjetju je bilo 
zaposlenih 86 delavcev in 14 vajencev.

. Redni tedenski treningi poteka- 
1° v kegljanju, namiznem tenisu, 
®ahu in streljanju. Ugotavljamo, 
c*a v naši delovni organizaciji 
■Manjka množični šport, zato bo 
?rganizirana kolesarska trim akci- 
& vendar le, če bo vreme lepo. 
*rim akcija je predvidena v pro- 
stem času, na soboto. S tem želi
jo doseči množično udeležbo, ra- 
zen delavcev pa smo povabili tudi 
njihove družinske člane. Odbor 
Pripravlja še prvenstvo MIP v ša- 

namiznem tenisu in družabno 
Jgro - vlečenje vrvi med delavci 
c°zdov in DSSS.
.. Ena najbolj zanimivih tekem, ki 
jih pripravlja odbor za šport in re
kreacijo, bo tekma v malem nogo- 
rrietu. Moči bodo merili vodilni in

1* Mercator-Zarje

Slavica Golubič — M-Zarja

Ponudba v
Zaposleni v trgovini si prizade- 

amo, da bi potrošniki v naših 
Prodajalnah dobili vse, kar po- 
trebujejo.

t)a bi izboljšali našo ponudbo 
sP“tve, smo se letos odločili za 
p, elovanje s tovarno obutve 
s^nrka iz Kranja. Preuredili 
i.p..?oslovalnico Astra na Ke- 
7 ncičevem trgu v Ormožu, ki od 
■septembra dalje nudi potrošni- 

tv* Popolnoma nov izbor obu-

Elanika ima v svojem progra-

vodstveni delavci ter delavci iz ne
posredne proizvodnje. Tekma bo 
odigrana na nogometnem igrišču 
pri skladišču Prehrane na Rogoz- 
niški cesti v Ptuju. Posebna zani
mivost: ekipe bodo sestavljali tek
movalci, stari nad 40 let.

Planinska skupina MIP priprav
lja še v tem mesecu izlet na Do
načko goro. V programu je peče
nje kostanja, ki pa si ga bodo mo
rali udeleženci nabrati sami.

Svoj program bo odbor še pope
stril z razstavo ročnih del delavcev 
delovne organizacije, ki je predvi
dena v mesecu decembru, saj med 
delavci nenehno odkrivamo skrite 
talente v slikanju, pletenju, veze
nju ipd. Pričakujemo bogato raz
stavo, pa tudi obisk.

Ormožu
mu modno žensko, moško in otro
ško obutev ter celoten program 
športne obutve in obutve za re
kreacijo »Adidas«.

Z odločitvijo za novega doba
vitelja, ki si je s svojo ponudbo 
pridobil zaupanje širokega kroga 
odjemalcev, smo popestrili po
nudbo čevljev in športne obutve 
v samem Ormožu in v njegovi šir
ši okolici. Tako bodo prebivalci 
občine Ormož obutev lahko na
bavljali doma in se jim zaradi 
nakupov ne bo treba več voziti v 
Ptuj in Maribor.

Da je bila združitev v enotno tr
govsko podjetje pravilna, so poka
zali že polletni rezultati: promet se 
je povečal za 131%, zaloga pa je 
bila zmanjšana z indeksom 94.

Ob ustanovitvi podjetja so bili 
izvoljeni tudi prvi organi upravlja
nja. Prvi upravni odbor so sestav
ljali Ludvik Horvat kot predse
dnik ter Ladislav Adorjan, Jože 
Berden, Ladislav Kocuvan, Ladi
slav Nemeth, Franc Nemec, Franc 
Šimonka, Karel Šoštarec in Ladi
slav Vajs kot člani. Delavski svet 
pa so sestavljali Štefan Šimonka, 
Marija Horvat, Štefan Bašika, 
Franc Ibi, Katarina Režonja, Žuža 
Hack, Marija Žeks, Jože Feher, 
Štefan Gazdag in Eva Kollar.

2e v prvem letu po združitvi 
smo, kljub revni dediščini (v skla
dih ni bilo nobenih razpoložljivih 
sredstev), ustanovili v Lendavi 
dve novi trgovini in to tehnično in 
pohištveno. Leta 1962 smo ustano

vili trgovino z gradbenim materia
lom in specializirano trgovino z 
galanterijo v Lendavi, proti koncu 
leta pa še bife v Veliki Polani.

1963. leta smo v Črenšovcih od
prli sodobno urejeno tekstilno tr
govino in novo trgovino v Gornji 
Bistrici. Leta 1964 smo v Dobrov
niku, v začasnih prostorih, ob že 
obstoječi trgovini odprli dodatno 
trgovino in močno razširili izbiro 
blaga. Pripravljali smo tudi grad
njo nove trgovsko-stanovanjske 
hiše v Lendavi.

V letu 1965 smo dodatno razširi
li skladišče gradbenega materiala 
in nabavili opremo za novo samo
postrežbo. 1966. leta smo odprli 
prvo samopostrežno trgovino v 
lendavski občini. Razen tega smo 
še odprli sodobno urejeno živilsko 
trgovino v Črenšovcih.

Leta 1967 smo začeli graditi ne
kaj novih, sodobnih trgovin in v 
Odrancih odprli sodobno urejeno

in opremljeno prvo samopostrež
bo na pomurskem podeželju. Tudi 
1968. leta smo nadaljevali z izgrad
njo in posodobljanjem trgovske 
mreže: na novo smo odprli samo
postrežne trgovine z bifeji v Dolgi 
Vasi, Turnišču in Dobrovniku ter 
prvo sodobno urejeno samopo
strežno trgovino v Murskem Sre
dišču v sosednji Hrvatski.

V tem kratkem času smo razen 
navedenih novih poslovnih enot 
adaptirali še- šest drugih trgovin in 
pripravili vse za gradnjo prve bla
govne hiše s približno 1000 kva
dratnimi metri gradbene povr
šine.

Iz podatkov je razvidno, da se je 
prodajna površina močno poveča
la, povečal pa se je tudi promet, o 
čemer pričajo naslednji podatki: 
poslovni sklad je leta 1961 znašal
285.000 dinarjev, leta 1967 pa že
3.272.000 dinarjev - povečal se je 
za kar 11 in polkrat. 1960. leta je 
bilo prometa za 29.453.000 dinar
jev. Leta 1960 je bilo zaposlenih 
94, sedem let pozneje pa 130 delav
cev.

Nadaljevali smo z investicijsko 
politiko gradnje in adaptacij pro
dajnih prostorov. Tudi povprečna 
letna stopnja blagovnega prometa 
v zadnjih letih je bila dokaj ugo
dna. Pred integracijo z Mercator
jem, leta 1974, je imelo Trgovsko 
podjetje Univerzal 36 poslovnih 
enot, od tega 31 v občini Lendava 
in 5 v Murskem Središču, v SR 
Hrvatski. Število zaposlenih je v 
letu 1974 naraslo na 252 delavcev z 
ugodno kvalifikacijsko strukturo.

Z rastjo števila zaposlenih in 
prometa se je širila tudi količina 
prodajnega prostora, predvsem v 
večjih centrih občine.

V veliko družino Mercatorja 
smo vstopili s spoznanjem, da do
sedanja organiziranost gospodar
stva in družbe zaostaja za organi
zacijskimi oblikami v razvitem 
svetu. Naš cilj je bil nastopiti z 
večjo poslovno učinkovitostjo na 
podlagi združenega dela v novi or
ganizacijski strukturi. S koncen
tracijo materialne baze, služb, ka
drov in usklajeno politiko razvoja 
smo pridobili močnejši položaj na 
prodajnem tržišču, boljšo poslov
no organiziranost, boljše izkori
ščanje obstoječih materialnih 
zmogljivosti, boljše poslovne re
zultate, racionalnejša vlaganja v 
osnovna sredstva, večjo poslovno 
stabilnost in večje možnosti prila
gajanja tržnim oscilacijam, večjo 
socialno varnost delovnih ljudi, 
hitrejši razvoj itd.

Združeni v Mercatorju smo si 
prizadevali za hitrejši razvoj trgov
ske mreže v občini in smo do da
nes dosegli lepe uspehe, ki jih kot 
samostojna delovna organizacija 
ne bi zmogli. Dogradili in obnovili 
smo blagovnico v Lendavi, zgradi
li sodoben samopostrežni market 
v Lendavi, novo samopostrežno in 
tekstilno prodajalno v Črenšov
cih, novo tehnično železninsko tr
govino Oprema in renovirali še 
več manjših, že obstoječih prosto
rov.

Danes, ko praznujemo dvajseto 
obletnico rojstva Trgovskega po
djetja Univerzal Lendava, združu
je delo v kolektivu 300 delavcev. 
Če se še enkrat ozremo nazaj, vidi
mo, da smo iz majhnega kolektiva, 
ki je posloval večinoma v naje
mniških prostorih, zgradili kolek
tiv s sodobnimi poslovnimi enota
mi tudi za ceno odrekanja in nižjih 
osebnih dohodkov.

Vsem članom kolektiva čestita
mo za jubilej!

(Ezarr^h Utv,0<? .sePtembra do 4. oktobra so v Železni županiji 
vensk - k vV-U) in Sopronu na Madžarskem potekali dnevi slo- 
tev ^ okviru mednarodnega sodelovanja je priredi-
^•ietia Mkala poc* okriljem madžarskega hotelsko turističnega £>o- 
*-ek en«t;lnj’ar Hotels. V ekipi delovne organizacije Mercator-Ho- 
natakaH^nSl:vo’ ^ ie stela devet članov, so bili trije kuharji, dva 
Turisti/. ’ ansambel Savčani in vodja ekipe, Jože Toplak, tajnik 
'orjeva poslovne skupnosti Ljubljana. Na posnetku je Merca- 
^esediio '!P/ Precl hotelom Claudius v Železni županiji.

Posnetek je nastal pred nekdanjim skladiščem, leta 1960. Fotoarhiv M-Univerzala

Notranjost ene od prodajaln pred dvajsetimi leti. Fotoarhiv M-Univerzala
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Pišejo nam

Rudi Košir

Enakopravni člani 
kolektiva

Sem upokojen trgovski delavec. V trgovini sem bil 
zaposlen od leta 1940 naprej, od tega več kot 20 let 
skupaj v eni sami poslovalnici takratnega trgovskega 
podjetja Izbira na Ptuju, nato pa skoraj 10 let v nekda
njem trgovskem podjetju Panonija, ki sta sedaj obe v 
sestavu Mercatorja, točneje MIP iz Ptuja.

Redno dobivam glasilo Merca
tor in takoj vsega pregledam, 
spremljam dogodke, dosežke, 
uspehe, delo tega velikega in ugle
dnega trgovsko-proizvodnega gi
ganta, posebej pa me zanimajo po
drobnosti iz mojega nekdanjega 
podjetja.

Mercator, posebno pa MIP iz 
Ptuja, se zelo trudita in posvečata 
precej pozornosti nam upokojen
cem. Zato smo jim zelo hvaležni in 
se čutimo še vedno enakovredni 
člani kolektiva, čeprav smo že 
upokojeni.

Vsako leto prireja ptujski MIP 
izlet za vse upokojence. Imamo 
brezplačno vožnjo z avtobusom,

pogostijo nas, vidimo in slišimo 
marsikaj zanimivega in korist
nega.

Vsako leto dobimo regres za do
pust kot denarno nagrado za novo 
leto, poleg tega nas tudi pogostijo 
ter seznanijo s problemi in delom 
podjetja.

Ko so proslavljali 30-letnico pr
vega delavskega sveta, so na sve
čanost povabili tudi prve predse
dnike delavskih svetov. Za to po
zornost smo jim še posebej hvalež
ni, zato se tudi na tem mestu, v 
svojem imenu in imenu vseh upo
kojencev, zahvaljujem delovnemu 
kolektivu MIP iz Ptuja.

Jože Renar Milan Rukavina

Jože Renar (levo) in Milan Rukavina (desno), dva direktorja 
dveh trgovskih tozdov sta letos jeseni odšla v pokoj. S skromno 
slovesnostjo, ki je bila konec septembra na sedežu sozda Merca
tor v Ljubljani, so se jima za njuno uspešno dolgoletno delo v 
trgovini oddolžili vodilni delavci sozda in njuni najožji sode
lavci. Jože Renar (rojen 1923) je ves čas delal v trgovini. Za 
trgovskega pomočnika se je izučil v Trstu, po vojni vihri je 
delal na različnih mestih, od leta 1959 pa pri Trgovskem po
djetju Kekec, ki se je priključilo Grmadi. Slednjo je kot TP in 
kasneje kot tozd vodil 21 let. Milan Rukavina (rojen 1928), po 
poklicu ekonomski tehnik, je bil vse od lea 1962 na čelu Trgov
skega podjetja Čabar, kasnejšega tozda Opskrba iz DO M-Na- 
nos. Besedilo in sliki: Jože Rozman.

Na jesenskem sejmu v Kranju, ki se je končal 23. oktobra, je med razstavljale! pohištva in 
stanovanjske opreme TOZD Preskrba Tržič iz sestava M-Rožnika prejela medaljo in 
priznanje, ki ju je prireditelj sejma podelil Meblovemu programu. Foto Jaro Novak

Ob 150-letnici rojstva Frana Levstika
Prireditve ob 150. letnici rojstva Frana Levstika so se pričele konec meseca septembra (od 19.-28.9.81) z 

otvoritvijo likovnih razstav v Velikih Laščah v osnovni šoli, z otvoritvijo Levstikovega doma in 
uprizoritvijo Javorškove igre »Ljudski glas« ter se z vrsto drugih prireditev končalo na dan velikega 
tabora v RETJAH. Veliki povorki iz Velikih Lašč do Retij in nato pestrega kulturnega sporeda se je 
udeležilo več tisoč ljudi. Popoldanski spored pa je privabljal tudi ljudske igre, katere so izvajali člani 
različnih kulturnih in amaterskih skupin. Slika je z ene teh prireditev na prostem ob velikem številu 
gledalcev sredi vasi s tabora v RETJAH.

Kancijan Hvastija

Momo Vukičevič

In memoriam
Umrl je naš sodelavec, tovariš in prijatelj Momo 

Vukičevič, direktor tozda Trgovina Rakek. Težko do
jemamo kruto resnico, da je prenehalo biti njegovo 
srce.

Mariji
Lončar

v slovo

Kadarkoli se srečamo s smrtjo, 
je ta boleča, kruta, za vse najbližje 
nedojemljiva: nikoli ne izbira, naj
večkrat vzame naj dražje. Še pose
bej nas prizadene smrt sodelavca 
- prijatelja, ki ga na svojem delov
nem mestu srečujemo vsak dan.

Več kot osem let je minilo, od
kar je Marija prvič prestopila naš 
prag. Marsikaj lepega, pa tudi hu
dega smo preživeli skupaj. Skupaj 
smo se veselili ob misli, da seji bo 
kmalu izpolnila njena največja že
lja - da bo dočakala upokojitev in 
se bo lahko tako posvetila le svoji 
družini.

Vsi smo si iz srca želeli, da bi se 
ji izpolnile skrite želje, kot je to 
želela tudi ona nam. Bila je vedno 
tako dobra, razumevajoča do 
vseh, vsakemu pripravljena po
magati, tako pri delu kot pri reše
vanju drugih težav. Zato smo jo, 
ne po naključju, klicali »naša 
mati«.

Zal se naše največje želje pogo
stokrat ne izpolnijo. Tudi Mariji se 
niso. Kruta smrt jo je mnogo prez
godaj iztrgala nam in njeni druži
ni. Kljub temu bomo imeli Marijo 
še dolgo v spominu in ji bomo ves 
čas hvaležni za vse njeno delo in 
vse drugo, kar je nesebično delila 
z nami.

Delavci kolektiva 
Mercator-Konditor

Delavcem tozda Grosist

Zalivala
Minilo je 13 let, odkar je za

hrbtna bolezen prekinila živ
ljenjsko pot našega očeta in mo
ža, vašega delavca Franca God
ca. Ves ta čas ste nam delavci 
tozda Grosist finančno pomagali 
pri šolanju otrok. Zato se sedaj, 
ko sta se oba otroka zaposlila, 
najlepše zahvaljujemo vsem, še 
posebej pa tovarišu direktorju, 
tovarišu Malnarju in tovarišici 
Snojevi, skratka vsem, ki ste 
nam pomagali v težkih trenut
kih.

Dobri tovariši iz tozda Grosist, 
ostali nam boste v lepem spo
minu.

Družina Godec iz Golišč

Vsakdo med nami se sprašuje 
kdaj, zakaj, čemu in kako se je to 
moglo zgoditi, pa žal ostanejo vsa 
ta vprašanja brez odgovora. Osta
ne nam le spoznanje, da ga ni več 
med nami, čeprav smo do posled
njega trenutka delali skupaj, načr
tovali in analizirali, kaj smo že 
opravili in kaj bomo delali v bodo
če. Navajeni smo bili njegovega 
sodelovanja, njegove prisotnosti 
in njegove velike pripravljenosti 
za iskreno poslovno povezovanje 
in globoko tovariško sodelovanje 
na vseh področjih življenja in dela 
našega kolektiva.

Momo je bil povsod znan prav 
po iskrenem, humanem odnosu 
do človeka. Vselej je bil priprav

ljen žrtvovati čas in prizadevanja 
za reševanje življenjskih težav 
svojih sodelavcev. Čestokrat je 
drugim več pomagal kot sebi in 
svoji družini. Takšna odprtost po
trjuje sedanje spoznanje, da si je 
veliko prizadeval za svoj kolektiv 
in da je mnogo storil za razumeva
nje in tovariško sodelovanje v ok
viru temeljne organizacije in tudi 
v okviru celotne delovne organiza
cije. To breme pa je bilo očitno 
preveliko in pretežko za njegovo, 
sicer zelo široko srce.

Življenjska pot našega tovariša 
Moma je bila zahtevna, polna bre
men in življenjskih pritiskov. Ro
dil se je 18. 8.1938 v Dubravi, AP 
Kosovo, kot sin delavca. Po vojni 
se je s starši preselil v Postojno, 
kjer je njegov oče služboval kot 
oficir JLA. Ko mu je bilo 12 let mu 
je umrla mati in od takrt naprej je 
moral v veliki meri sam stopati po 
življenjski poti.

V Postojni je končal nižjo gi
mnazijo in poklicno kovinsko šo

lo. Zaposlen je bil pri Livu v Po
stojni in pozneje pri Brestu v Cer
knici. Leta 1961 se je zaposlil pri 
Trgovskem podjetju Škocjan, kjer 
si je pridobil trgovsko kvalifikaci
jo in končal poslovodsko šolo. Le
ta 1973 je ob združitvi delovnih 
organizacij sprejel dolžnost direk
torja tozda Trgovina Rakek.

Tovariš Momo je bil vseskozi 
aktiven družbenopolitični dela
vec. Aktivno je sodeloval v mla
dinski organizaciji in že leta 1957 
postal član ZKJ. Sodeloval je pri 
izgradnji avtoceste Ljubljana-Za- 
greb - bil je komandir 3. čete mla
dincev iz Slovenije. Bil je sekretar 
občinske konference ZSMS Cer
knica ter član občinske konferen
ce in občinskega komiteja ZK.

Prav v času, ko je spoznal nuj
nost, da si vzame čas tudi za svojo 
družino, je omahnil pod težo živ
ljenjske usode. Vsi vemo, da so 
bili njegovi ideali, za katere se je 
boril, svetli in človeško topli, prav 
takšni, kakršnih nam vsepovsod 
manjka, ker v stiski s časom in v 
načrtovanju dela pozabljamo na 
človeka, pozabljamo na to, da smo 
ranljivi in da je vse, kar delamo in 
ustvarjamo, namenjeno človeku.

Uspehi dela, ki jih je dosegel ko
lektiv tozda Trgovina Rakek, niso 
majhni in se še najbolj nazorno 
kažejo v blagovnici Cerknica. To
variš Momo si je veliko prizadeval 
za to, da bi bil ta pomemben ob
jekt prilagojen potrebam časa in 
razvoja cerkniške občine in razvo
ja M-Nanosa. Uspehi teh prizade
vanj so danes vidni in to še pove
čuje žalost nas vseh.

Na svoji življenjski poti si je to
variš Momo nabral polno mero iz
kušenj, zato smo se z njim radi 
srečevali. Vselej si je vzel čas in 
vedno je prišel z odkritim in ja' 
snim pogledom ali stališčem do 
problema.

Ko danes razmišljamo o tem- 
spoznamo, da je mnogo vedel, do
sti znal in da je imel največkrat 
prav. Pogrešali bomo njegove iz' 
kušnje in odkrito besedo, pogreša
li bomo njegov prijateljski »zdra
vo« in njegov odkriti ponos, da je 
član kolektiva M-Nanosa.

Za vse, kar je storil in za vse, kat 
je imel v sebi in kar je nesebičn0 
razdajal, mu lahko danes izrečem0 
le skromno zabavalo - zahvalo v 
imenu vseh sodelavcev tozda, de' 
lovne organizacije M-Nanosa ^ 
sozda Mercator. Ostane pa n3f° 
obveza, da ta dolg do njega PreI^, 
šemo na povezanost in pomoč 0 
njegove družine, do soproge 1 
njegovih treh otrok. m
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Maloprodajne površine tozda so se z novim objektom podvojile.“Samopostrežni del« osebja v novem Potrošniškem centru.

Tozd Standard odprl svojo naj več j o trgovino

Jože Rozman

Novo mesto dobilo Potrošniški 
center

V Salonu pohištva: mladi, veseli, prijazni prodajalci in prodajalke.

Od začetka oktobra naprej prebivalcem novonasta- 
Jajočega naselja ob Cesti herojev v Novem mestu ne 
bo treba več po nakupih v samo mesto, saj je 2. 
°ktobra tozd Standard iz DO M-Velepreskrba v sose
ski Ločna odprl nov Potrošniški center.

Kot je na otvoritveni slovesnosti 
^ejala namestnica predsednika 
delavskega sveta tozda Standard 
končka Grubar, je bila odločitev 
0 gradnji centra sprejeta že v mi
nulem srednjeročnem obdobju. 
“Spomladi leta 1979 je bila z izvajal

cem del, SGP Pionir iz Novega 
mesta, sklenjena kupna pogodba, 
gradbena dela pa so bila končana 
kar leto kasneje, kot bi morala 
biti.

Skupna površina Potrošniškega 
centra znaša 2880 kvadratnih me

trov, v njem so samopostrežna tr
govina za dnevno oskrbo obča
nov, poseben oddelek, kjer proda
jajo vse za otroke, v vrhnjem nad
stropju pa je velik salon pohištva, 
kjer prodajajo tudi belo tehniko, 
akustične aparate, preproge in sta
novanjsko blago, skratka vse za 
opremo stanovanj. V spodnjih 
prostorih novega centra so gostin
ski obrat, skladišča in drugi po
možni prostori ter poslovna enota 
Temeljne dolenjske banke Novo 
mesto. Projekt je izdelal Kamil 
Kolarič iz tozda Investa, nadzor

nik je bil Franc Jevnikar iz iste 
temeljne organizacije.

Potrošniški center je veljal 
okroglo 83 milijonov dinarjev, od 
tega je šlo za gradnjo 66 milijonov, 
za opremo skoraj 13 milijonov, 
prispevek za energetiko je znašal 4 
milijone dinarjev. Ljubljanska 
banka-Temeljna dolenjska banka 
Novo mesto je prispevala polovico 
sredstev, ostalo so zadružena sred
stva sozda Mercator, krediti izva
jalca del (SGP Pionir) in dobavite
lja opreme (Alprem Kamnik) ter 
lastna sredstva temeljne organiza
cije Standard. Vsem, ki so kakor
koli sodelovali pri gradnji in 
opremljanju centra, se je Tončka 
Grubar na koncu iskreno zahvali
la ter povabila goste na ogled no
vih prostorov.

Zahvalo in priznanje vsem sode
lujočim pri gradnji centra je po
tem izrekel tudi Vukadin Nedelj- 
kovič v imenu sozda Mercator. 
Dejal je še, da investicijska politi
ka sozda Mercator ni nikoli teme
ljila na dvomljivi akumulaciji na

račun dohodka, ki ga ni, na velikih 
ambicijah, nesmotrnostih in po
dobnem. Zato sicer gradimo poča
si, pa smo vendar lani odprli devet 
samopostrežnih trgovin, blagov
nic in blagovnih centrov s skupno 
površino 43.000 kvadratnih me
trov ter preuredili na desetine pro
dajaln, bifejev in skladišč, je dejal 
Vukadin Nedeljkovič in dodal, da 
se vsi zavedamo, da je z novimi 
trgovinami treba iti v korak s ča
som. To pomeni, da je treba po
trošniku ponuditi tisto, kar vsako
dnevno rabi, pa tudi tisto, česar 
dosedaj tu ni mogel dobiti. Tako 
se zmanjša odliv kupne moči in 
utiša kritika potrošnika, ki veliko
krat neupravičeno leti na trgovi
no, saj je ta le vez med proizvod
njo in porabo, zaradi znanih težav 
in ukrepov investicijske politike 
pa se danes težko otepa z rentabil
nostjo, kar ima za končno posledi
co tudi to, da se razkorak med po
trebami potrošnikov po. novih tr
govinah in možnostmi trgovine za 
gradnjo le teh stalno veča.

Iz stale v nove prostore

Mile Bitenc

Samopostrežba 
v Velikem Gabru

, Lepa, sončna oktobrska sobota - bilo je tretjega - 
b° vaščanom Velikega Gabra in okolice še dolgo 
°stala v spominu. Tistega dne so namreč dobili dolgo 
Pričakovano, novo, prostorno in bogato založeno sa
mopostrežno prodajalno.

Nova samopostrežna prodajalna v Velikem Gabru ima 110 m2 prodajne površine, prav 
toliko pa je skladiščnih in pomožnih prostorov. Zgrajena je bila 20 dni pred rokom - v 
nekaj več kot 100 dneh. Foto Mile Bitenc

Takšnih prodajaln, v kakršni so 
3kupoVaij doslej, je le še malo. 
,a je stara, tesna in povsem ne- 

nrnerna - tako za delo kakor tudi 
2a nakup.

Le nekaj več kot sto dni je mini
lo od takrat, ko so zasadili prvo 
lopato za novo prodajalno, pa do 
otvoritve. Glavni izvajalec del je 
bil Marles Maribor, pomagali pa

so mu še gradbeno opekarsko po
djetje Mirna, obratna zadruga 
Hrast iz Novega mesta in Kristal 
Maribor. Z deli so vsi res pohiteli; 
zgradili so objekt, uredili okolico

in seveda tudi montirali opremo. 
Pičlih sto dni je bilo potrebnih za 
vse, kar je celih dvajset dni manj. 
od predvidenega roka.

Nova prodajalna ima 110 m2

prodajne površine, prav toliko pa 
je skladiščnih in pomožnih pro
storov. Celotna vrednost objekta, 
z opremo in ureditvijo okolice, 
znaša 7,6 milijonov dinarjev. Polo
vica investicije je pokrita iz zdru
ženih sredstev sozda Mercator in 
deloma iz sredstev tozda Gradišče 
Trebnje, ostalo polovico pa pred
stavlja kredit Ljubljanske banke - 
Temeljne dolenjske banke Novo 
mesto.

Kolektivu tozda Gradišče Treb
nje je ob novi delovni zmagi česti
tal Tone Žibert, predsednik skup
ščine občine Trebnje in posebej 
poudaril, da je s tem objektom 
uresničena davno zapisana želja 
krajanov. Poudaril je, da je v obči
ni Trebnje še dosti potreb, a bo 
treba v prihodnje premišljeno in 
realno planirati le tisto, kar bo 
imelo svoje ekonomsko opravi
čilo.

Dolenjski list od četrtka, 1. oktobra. Na strani 14 je v množici 
MjcO'°v ln čestitk tudi tista, ki so jo za objavo poslali naši iz Kočevja. 

seveda na Mercator.
naziv f1 P°Sledu na ta oglas oziioma čestitko nekaj ne gre v račun: 
IjenpcroT1^.' ^,e vem, kdo je »avtor« tako spakedranega naziva, sestav-p. _ . ^ A j j 'z " \ " barve/ o^/arvceti aiicga naliva, oCobav-

sicer , 1 j ze zdavnai pozabljenih besed (v naših prejšnjih nazivih). Te so 
v »družbi« - ------ ---------------- ’------ -• “----- ■ -

0blikovaiOZd°V obvra6a na Studio za ekonomsko propagando, ki ima 
tnoral v tal5šl?e reči in ki tudi ve, kaj je res prav. Končno pa bi to
drugič le L10*- ki je oglas pripravil. Mogoče se bodo Kočevci

Mile Bitenc

mercator - velepreskrba
veletrgovina
import-export
ljubijana n. sub. o.

Mercator i TOzd

trgopromet
61330 Kočevje, Ljubljanska 18 o. sub. o.
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Benko, uspeh zadnjih let
Mnogi ga poznajo še iz tistih ča

sov, ko je bilo treba ponj čez mejo. 
Odkar ga je pred nekaj leti pri nas 
začela izdelovati M-Emba, ga poz
najo malodane v vsaki družini. 
Benko je, lahko bi rekli, na mah 
osvojil tržišče.

Prav v proizvodnji Benka v Em- 
bi beležijo zavidljive rezultate. In
deks, ki je zabeležen v njegovi le
tošnji polletni proizvodnji, znaša 
kar 145 in pravijo, da raste ves čas 
enako.

Za letošnje leto so s planom za

pisali številko 360 ton, že ob pol
letju pa je realizacija znašala kar 
243 ton! Zapisati je treba tudi to, 
da so šele ob polletju prišli na trži
šče s tremi novimi, sadnimi okusi, 
ki pa se zelo dobro uveljavljajo. Ni 
se bati, da tega priljubljenega na
pitka ne bi bilo moč dobiti. Benko 
z okusom kakava je najbolj znan 
in zanj imajo surovin (kakaovega 
prahu) na zalogi za celo leto na
prej.

Z Benko napitki je Emba osvoji
la skoraj celotno jugoslovansko tr

žišče. Zelo lepe prodajne uspehe 
beležijo na primer v SR Makedo
niji, medtem ko v SR Bosni in 
Hercegovini še niso uspeli doseči 
sporazuma oziroma dogovora s 
sozdom UPI.

Trenutno je Benko v Embi proi
zvod številka ena. Pravijo, da bo
do v naslednjem srednjeročnem 
obdobju prav v proizvodnjo Ben
ka največ vlagali. Benko pa niso le 
napitki z okusom kakava, jagode, 
maline in banane. Družina Benko 
je velika in v Embi že mislijo na 
nekaj novih proizvodov.
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Pričetek del v Iraku

lek ljubljana
Lek praznuje 35 let
Prav gotovo ni nikogar med nami, ki ne bi v svoji 
domači lekarni imel vsaj nekaj zdravil, ki jih 
proizvaja ljubljanski Lek, ki letos praznuje že 
petintridesetletnico.

Začetki današnjega Leka so v 
kemijsko-farmacevtskem labo
ratoriju pri sanitarnem oddel- 
kir glavnega štaba NOV in PO 
Slovenije, ki je bil ustanovljen 
leta 1944 v Črnomlju. Ta je po 
osvoboditvi prešel v glavno 
upravo za proizvodnjo, nabavo 
in razdelitev sanitetnega mate
riala. Kasneje so se laboratoriju 
pridružili še nekateri predvojni 
farmacevtski obrati in združe
no podjetje si je nadelo ime 
Lek.

Lek ima danes svoje proizvo
dne obrate v Ljubljani in Meng
šu, proizvodni program pa ob
sega izdelavo zdravil za huma
no in veterinarsko uporabo, ko
zmetiko in kemične izdelke.

Osnovno proizvodno področ
je sestavlja farmacevtika, ki za
jema kar nekaj več kot 100 so-, 
dobnih zdravil v 150 oblikah. 
Lek izdeluje mnoge farmacevt
ske specialitete na surovinski 
osnovi iz lastnih aktivnih sub
stanc, proizvedenih po lastnih 
tehnoloških postopkih. V proi
zvodnji farmacevtskih licenč

nih preparatov pa Lek sodeluje 
z renomiranimi tujimi proizva
jalci surovin oziroma aktivnih 
substanc. Prav nekatera Leko
va zdravila so se uvrstila med 
najbolj iskana zdravila v Jugo
slaviji. V zadnjem obdobju Le
kova zdravila predstavljajo že 
šestino ponudbe na jugoslo
vanskem farmacevtskem trži
šču.

Lek izdeluje tudi veterinar
ske preparate, trenutno kar 13 
zdravil 'v 20 oblikah. Obširen je 
tudi program kozmetičnih iz
delkov, ki obsega šest kolekcij' 
s 37 različnimi izdelki. Največje 
proizvodne uspehe pa je Lek 
dosegel v obratu kemične proi
zvodnje v Mengšu.

Lek ni znan le doma, temveč 
tudi na tujem tržišču in vre
dnost izvoza stalno narašča.

V srednjeročnem programu 
1981-1985 v Leku predvidevajo 
posodobljenje farmacevtske 
proizvodnje in povečanje 
zmogljivosti z nabavo sodob
nejše procesne opreme.

Prešernova družba vabi

Cenene dobre knjige

V četrtek, 15. oktobra, je 26 de
lavcev delovnih organizacij M- 
Mednarodna trgovina in M-Hote- 
li gostinstvo ter tozda Golovec 
(M-Rožnik) pričelo na gradbišču 
ljubljanske delovne organizacije 
SCT v Iraku, kjer je trenutno 950 
gradbenih delavcev, s celotno 
oskrbo. Do konca leta se bo števi
lo gradbincev povečalo na 1.200, 
ob višku del pa jih bo tam kar 
2.800. Takrat bo tudi Mercatorje
vih delavcev bistveno več - kar 
80. Med njimi bodo KV mesar, 
slaščičar, pek, pripravljale! hra
ne, čistilci in perice, ki bodo vsi 
po vrsti skrbeli za družbeni stan
dard gradbenih delavcev. Nase
lje gradbišča je od Bagdada od
daljeno 80 kilometrov, zato bodo 
v naselju odprli 2 improvizirana 
kluba, v katerih bodo možnosti 
za šah, namizni tenis, video tele
vizijski program in podobno, na 
voljo pa bodo tudi brezalkoholne 
pijače in pivo. Na posnetku, na
stalem nekaj tisoč kilometrov od 
domovine, je jutranja ekipa ku-

Na letošnji 28. mednarodni raz
stavi elektronike, telekomunika
cij, avtomatizacije, računalniš
tva in nukleonike »Sodobno elek
tronika 81« ki je bila, od 5. do 9. 
oktobra na Gospodarskem raz
stavišču v Ljubljani, je svoje do
sežke in izdelke predstavilo 525 
razstavljalcev - 389 tujih iz 19 
držav in 136 domačih.

Contal, tozd v sestavi M-Me- 
dnarodne trgovine, se je tudi le
tos predstavil s širokim progra
mom izdelkov svojih poslovnih 
partnerjev. Na ogled in na prodaj 
so bili ofset razmnoževalni in fo
tokopirni stroji danske firme 
Rex Rotary, mikrovalovne peči
ce japonske korporacije Sharp, 
elektronski kalkulatorji Digitro- 
na iz Buj, žepni računalniki in 
fotokopirni stroji zahodnonem- 
ške firme OIympia, ki jih izdeluje 
sarajevski UNIŠ, ter luknjači in 
stroji za rezanje dokumentacije 
ljubljanskega pozda HIP. Poslov
ni uspeh na sejmu je bil dober, 
vendar nekaj slabši kot prejšnja 
leta. S podobnim, vendar nekoli
ko bolj specializiranim progra
mom, se je tozd Contal predstavil 
tudi na sejmu Interbiro 81, ki je 
bil od 12. do 17. oktobra v Za
grebu.

Prvič v vseh letih svojega sode
lovanja na ljubljanskem sejmu 
elektronike se je tozd Contal 
predstavil tudi s programom av- 
dioakustike. V hali B je bila na 
ogled mobilna hi-fi akustika (av- 
toradi, kasetofoni, zvočniki, oja
čevalci in antene) japonske firme 
Audiolino, zvočniki japonske fir

me Himco in ameriškega Adven
ta, celoten akustičen program ja
ponske korporacije Marubeni 
(znamki Miida in Benytone) ter 
akustični aparati japonskega 
koncerna Vamaha. Poslovni 
uspeh sodelovanja na sejmu je 
bil odličen. Besedilo in foto Mat
jaž Marinček.

Pred obletnico rojstva dr. Fran
ceta Prešerna, ki jo slavimo 3. de
cembra, je Prešernova družba 
spet izdala svojo redno letno 
knjižno zbirko. Ta, gotovo najce
nejša zbirka na Slovenskem, veza
na v platno, z večbarvnim ščitnim 
ovitkom (broširan je le koledar) in 
tiskana na brezlesnem papirju, 
stane vsega 450 dinarjev. Ce ne 
potrebujemo trdih platnic in bolj
šega papirja, se lahko odločite za 
broširano izdajo, ki stane le 350 
dinarjev.

Naročnino lahko plačate tudi v 
dveh obrokih.

Vendar to ni vse, zaradi česar na 
izid zbirke opozarjamo tudi člane 
našega kolektiva. Skrbno izbrano 
in mikavno branje je vredno, da bi 
ga imeli v vsaki družini:

1. Prešernov koledar za leto 
1982 - knjiga velikega formata z 
okrog 200 stranmi prinaša poleg 
koledarskega dela, opremljenega 
z barvnimi reprodukcijami slik 
Maksima Gasparija, vrsto aktual
nih člankov, ki bodo prav gotovo
pritegnili vsakega bralca: Veko
slav Grmič razpravlja o mestu 
kristjanov v naši samoupravni so
cialistični družbi, Jože Smole nam 
razgrinja podobo današnjega ne
mirnega sveta, Anton Trstenjak 
kritično razmišlja o grozeči sili po
rabniške družbe in samomoru, 
Ivan Sedej pa primerja staro in 
novo-kmečko in sodobno ljudsko 
arhitekturo. Tu so šo: Jože Dolenc 
- Ob štiristoletnici Gregorijanske
ga koledarja, Janez Gregory - Tu
di pri nas je živalstvo ogroženo, 
France Adamič - Spomini na bra
ta Louisa Adamiča, pa še pesmi in 
kratka proza sodobnih slovenskih 
ustvarjalcev - Vladimira Kavčiča, 
Miška Kranjca, Pavleta Zidarja, 
Karla Grabeljška, Toneta Svetine, 
Miloša Mikelna in drugih.

2. Ta glavna Urša - privlačna 
lahkotna pripoved znanega slo
venskega romanopisca Smiljana 
Rozmana, napisana v obliki dnev
nika predstavnice sodobne šolske 
mladine.

3. Ljudje pod Osojnikom - delo, 
v katerem nam pisatelj France 
Bevk z enkratnim mojstrstvom in 
umetniško tenkočutnostjo prika
že usodo svojih rojakov, kmetov, 
dninarjev in drugih hribovskih 
prebivalcev.

4. Po jamborni cesti... v mesto
na peklu - na bogatih pričevanjih 
osnovan kulturno-zgodovinski za
pis dr. Miroslava Pahorja ob sode
lovanju Ilonke Hajnal. Knjiga pri- 
poveduja o stari rimski cesti pod

Nanosom, po kateri so do nekdaj 
prevažali les proti Trstu.

5. Hitro pripravljanje jedi - pri
ročnik, ki daje sodobnim mladim 
kuharicam in kuharjem v roke na
potilo za hitro pripravljanje oku
snih jedi. Napisala ga je priznana 
avtorica tovrstnih del Andreja 
Grum.

Pogled v preteklost

PRIPRAVIL HVASTIJA

Kje?
Kdaj?
Kdo?

Če boste odgovorili vsaj pri eni od slik v lepljenki 
na ta tri vprašanja, boste prejeli lično čepico z napi
som Mercatorja.

Odgovore pošljite na naslov: Center za obveščanje 
SOZD Mercator - uredništvo glasila (nagradna 
uganka), 61000 Ljubljana, Aškerčeva 3.

Upoštevali bomo odgovore, ki bodo prispeli do 11. 
novembra.
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Tokrat v naši rubriki priporoča
mo čistila iz družine Uniclar. Mor
da vam ime zveni novo, vendar ta 
čistila v Iliriji-Vedrog izdelujejo 
že nekaj časa. Na policah naših 
prodajaln jih ni najti, saj so ta či
stila namenjena za čiščenje večjih 
površin in tudi pakirana so v večjo 
embalažo. Nabava večjih količin - 
10 in 50 litrov - je seveda bolj eko
nomična in cenejša ter za čiščenje 
delovnih prostorov, sanitarij in 
drugega še kako primerna. Zato je 
povsem na mestu, da spoznamo 
celo družino Uniclar, ki je kar pre
cej velika.

Uniclar C-500 je čistilno sred
stvo za tekstilne obloge. Namenje
no je za strojno čiščenje vseh vrst 
tekstilnih talnih oblog, preprog in

UNICLAR
ekonomična čistita 
za strojno in ročno 
čiščenje talnih oblog 
v javnih in poslovnih 
prostorih.

NAKUP PREKO 
PRODAJNE SLUŽBE 
tel. (061) 266-461
•S^IURIJA-VEDROG

tapetniškega blaga. Uporaba je ze
lo enostavna, učinek pa popoln. 
Navodilo za uporabo je, tako kot 
na vseh ostalih čistilih Uniclar, 
natisnjeno na etiketi.

Uniclar S je namenjen za čišče
nje sanitarij. Z njim učinkovito 
očistimo WC školjke, pisoarje, ke
ramične ploščice v toaletnih pro
storih, bazene in drugo. Uniclar S 
odstranjuje trdovratne obloge 
urinskega in vodnega kamna, ma
deže rje in maščobe.

Uniclar A-61 je tekoče sintetič
no sredstvo za strojno čiščenje tal
nih oblog iz PVC, plastike, umet
nih mas, linoleja, keramike, klin- 
kerja, betona in podobnih oblog.
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Izdelovalec pravi, da ga ne pripo
roča za čiščenje tekstilnih, lesenih 
in plutovinastih tal.

Uniclar A-60 je alkoholno čisti
lo, ki odstranjuje stare premaze. Z 
njim lahko ročno ali strojno od
stranimo emulzijske, desperzijske 
ali voščene premaze, za lesene tal
ne obloge pa ni primeren.

Uniclar B-86 so v Iliriji-Vedrog 
poimenovali samosvetleči akrilni 
premaz. To je akrilna emulzija za 
površinsko zaščito talnih oblog iz 
plastike. Z Uniclarom B-86 lahko 
premažemo vinaz, vinflex, gumo, 
linolej, poliuretan, pa tudi mar
mor, teraco, beton, asfalt in druge 
talne obloge. Potem, ko smo na tla 
nanesli emulzijo, ta brez poliranja 
dobivajo visok sijaj.

Uniclar AB-95 je emulzijsko či
stilno sredstvo, ki ga uporabljamo 
za strojno čiščenje trdih podov po 
tako imenovani razpršilni metodi. 
Vsebuje voščene sestavine in se
stavine za čiščenje. V eni delovni 
operaciji odstranjujemo nesnago, 
s poliranjem tanke zaščitne plasti 
pa obenem dosežemo visok sijaj. 
Tla v eni delovni operaciji čistimo, 
loščimo in poliramo.

Uniclar AB-90 uporabljamo za 
ročno čiščenje vseh vrst plastičnih 
podov - od vinaza, gume in poliu- 
retana, pa celo do marmorja, tera- 
ca ali lakiranega parketa. Vsebuje 
voščene sestavine za čiščenje. V 
eni delovni operaciji odstranjuje
mo nesnago, obenem pa nanaša
mo tanko plast zaščitnega prema
za. Tla dobijo brez loščenja visok 
lesk.

Uniclar C-501 je v družini teh 
čistil zadnja novost. Uniclar C-501 
je koncentrirano sredstvo za glo
binsko strojno čiščenje tekstilnih 
oblog in tekstilnih talnih oblog. Z 
njim lahko tudi ročno odstranjuje
mo še tako trdovratne madeže.

To so torej vsa čistila iz družine 
Uniclar. Namenjene so predvsem 
čiščenju talnih oblog v javnih in 
poslovnih prostorih, zato so tudi 
polnjena v večje embalaže: dobite 
jih v plastenkah po 10 litrov ali v 
sodčkih po 50 litrov. Takšno paki
ranje je vsekakor bolj ekonomič
no in seveda tudi cenejše.

Nagradna križanka Lek
Pravilno rešeno križanko z izpolnjenim kuponom pošljite na naslov SOZD 

j^Lercator, Studio za EP, 61000 Ljubljana, Breg 22, najpozneje do 11. novembra.
ovojnico obvezno pripišite »Nagradna križanka Lek«. Lek, ki je gost v današ

nji križanki, bo tudi tokrat trem reševalcem podelil nagrade iz svojega bogatega 
asortimana.

ILIRIJA-VEDROG
LJUBLJANA, n. sol. o.
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Oražnova 12, 61000 Ljubljana (re
klamni dežnik Radenske);

2. Milka Močnik, M-KGZ Sora, 
Stara vas 127, 64226 Žiri;

3. Marjeta Brajič, M-Hoteli go
stinstvo, TOZD Ilirija, PE Merca
tor Turist, Tavčarjeva 6, 61000 
Ljubljana;

4. Anka Kraševec, M-Nanos, 
TOZD Trgovina Rakek, Dolenja 
vas 155, 61380 Cerknica;

5. Josip Pum, M-Nanos, DSSS, 
vodja PES, Tržaška 59, 66230 Po
stojna;

6. Elizabeta Klajderič, MIP
Ptuj, TOZD Veleprodaja, Rogoz- 
niška 8, 62250 Ptuj;
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7. Boris Krmelj, VP 3868, 62002 
Maribor;

8. Milena Basarič, M-Sloga, tr
govska hiša Oprema, 69250 Gornja 
Radgona;

9. Herman Pajek, upokojenec 
M-Zarje, 62277 Središče ob Dravi;

10. Pavle Lopert, M-Univerzal, 
Partizanska 22, 69220 Lendava;

11. Vera Lužovec, M-Velepre- 
skrba, TOZD Grosist, Oražnova 
12, 61000 Ljubljana;

12. Marija Hodžar, upokojenka 
M-Zarje, Ptujska 2 a, 62270 Or
mož;

13. Jožica Bombek, IMF Ptuj, 
TOZD Veleprodaja, skladišče pre
hrane, Rogozniška 8, 62250 Ptuj;

14. Cita Jager, M-Interna ban
ka, Delovna skupnost, Aškerčeva 
3, 61000 Ljubljana;

15. Cvetka Vovk, M-Velepre- 
skrba, TOZD Standard, Glavni trg 
3, 68000 Novo mesto in

16. Draga Lesjak, M-Rožnik, 
TOZD Golovec, PE Breg 22, 61000 
Ljubljana.

Nagrajencem čestitamo, obe
nem pa jih prosimo, da nagrade 
sami ali preko svojih poverjeni
kov dvignejo v Studiu za EP na 
Bregu 22 v Ljubljani.

Mercator Turist vas vabi 
na nedeljski letalski skok v 
Beograd.
Odhodi: 8; 15. in 22. novem
bra
Cena: 2.700,00 dinarjev 
Mercator Turist, Tavčarje
va 6, Ljubljana, telefon 
(061) 312-254 in 317-285

iz

Jesen je tu. Včasih lepa, sončna in topla, včasih pa zoprna, meglena, 
deževna in hladna. Zato ni prav nič čudnega, če nas naenkrat napade 
prehlad. Takrat ponavadi najprej sežemo po skodelici vročega čaja.

Skrbna gospodinja ga ima vedno pri roki. Najpogosteje uporabljamo 
kamilice in čaj šipka. To dobro vemo tudi v Drogi, kjer skrbimo, da so 
trgovine vedno založene. Posebne omembe pa je vredno to, da skrbimo 
tudi za potrošnikov žep. Ne verjamete? Novo družinsko pakiranje čaja v 
filter vrečkah vam prihrani omembe vredno vsoto. V kartončku je kar 
50 filter vrečk - torej je res namenjen družinski uporabi, kjer se priprav
ljajo večje količine čaja.

V teh hladnih dneh, ki so pred nami, bomo čaja popili več in dobro je, 
če imamo takšno družinsko pakiranje vedno pri roki. Kamilice ali šipek 
- to je odvisno od vašega okusa.

HP Droga



Z Mercator Turistom in revijo Stop

Dejan Primožič

Na križarjenju po Jadranu

Vsako potovanje je lahko zanimivo in prijetno. V 
Mercator Turistu so rekli takole: zakaj pa ne bi odšli 
na pot z ladjo, po morju, vse od Reke pa do grškega 
Krfa? Sicer le za štiri dni, ki pa naj bodo pestri, 
prijetni in polni novih doživetij.

V naši turistični agenciji so 
prvič ugriznili v takšno jabolko. 
Treba je bilo veliko propagande, 
obvestil in povabil - ladja sprejme 
namreč na svoj krov kar 317 potni
kov. Prijave so prihajale druga za 
drugo in v nedeljo, 11. oktobra 
zvečer, je ladja izplula iz reškega 
pristanišča skoraj polna.

Mnogim novim doživetjem na
proti smo odrinili z našo največjo 
in najbolj luksuzno ladjo Istra. Za
čeli so se štirje dnevi več ali manj 
brezskrbnega življenja v plove
čem hotelu. Ne le na ladji, pač pa 
tudi na kopnem, saj so bili pri
pravljeni tudi razni izleti.

Prvo noč na ladji so prenekateri 
preživeli v veliki in lepo urejeni

Posebno presenečenje za 
Jako in Mišiko sta pripravila 
M-Konditor in tozd Kavarna 
Evropa. Konditor je za Jako 
napravil veliko torto v obliki 
čelade z očali in in »šraufci- 
gerjem«. Direktorica Kavar
ne Evropa, Jožica Blaznik, 
pa je Mišiki podarila torto v 
obliki velike bele miške. Ni 
bila le velika in lepa, temveč 
tudi dobra. Mišika in drugi, 
ki so jo »pospravili s se še 
danes sladko držijo.

kavarni, kjer so se naplesali skoraj 
do jutra. Naslednji dan je nekdo v 
šali dejal, da so noči na ladji krat
ke - in to se je v naslednjih dneh 
še potrdilo.

Seveda je bilo že v naprej dogo
vorjeno, kaj vse bo izpolnilo ladij
ske večere, da ne bo dolgčas. Tako 
je naš Mile, ki se je tokrat prvič 
znašel v družbi poklicnih vodite
ljev, napovedal vse sodelujoče: 
Mišo Molk, in Vinka Šimeka, ki 
sta vodila ladijsko TV križanko, 
Vesno Arhar, ki je skrbela za reži
jo, realizatorja Dušana Hrena, pa 
seveda Ubalda Trnkoczyja in ton
skega tehnika Tonija Žerovnika. 
Med potniki na ladji so bili tudi 
sestavljalec TV križank in urednik 
športne redakcije Radia Ljublja
na, Franci Pavšer, novinar revije 
Stop Brane Golob in pevka Majda 
Sepe. Izlet so vodili Jana Valentin, 
Alenka Glavan-Vrtovec, Vanja 
Venturini in Mile Bitenc.

V ponedeljek zjutraj - bolj ali 
manj zaspano jutro je bilo, sicer pa 
sončno - se je ladja na svoji poti 
prvič zasidrala in to v Šibeniku. 
Ogled mesta je bil seveda kar do
brodošel, še bolj pa izlet na čudo
vite slapove reke Krke, ki se neda
leč od mesta izliva v morje. Prijet
no popoldne v Šibeniku je bilo kar 
prektratko in ladja je že morala 
naprej - proti Splitu.

»Velo misto« se je tudi kopalo v 
oktobrskem soncu in prijeten 
sprehod med tisočimi znameni
tostmi, ki jih skriva Split, je nav
dušil marsikoga. Zvečer je bilo na 
ladji nadvse prijetno. Jaka Srauf- 
ciger je spravil v smeh še tako re
snega potnika, saj je imel priprav
ljen kup odličnih šal. Večer so po
pestrile prav zanimive in domisel
ne maškare. Da, bila je tudi ma
škarada, čeprav je do Pusta še da
leč, a to je na križarjenjih, že kar 
železna navada, ki se ji seveda tudi 
tokrat niso izneverili. Maske so bi
le zanimive, strogi komisiji pa se 
je zdela »naj« tista Majda, ki je 
predstavljala »miss Šraufcigeri- 
co«. Seveda ni manjkalo plesa, 
glasbe in pesmi, za katere je bila 
na ladji »zadolžena« Majda Sepe.

Tretji dan je ladja zaplula mimo 
naših najlepših otokov - Brača, 
Hvara, Korčule in Mljeta, pa mimo

albanske in italijanske obale do 
otoka Krfa v Grčiji. Neskončni na
sadi oljk, tisočere palme in druge 
rastline so dokazale, da smo res na 
jugu. Prelep je bil izlet v Gasturi, 
kjer se je predstavila - zapela in 
za-plesala - domača folklorna sku
pina.

V Grčiji je doma sirtaki in Jaka 
Šfraufciger ne bi bil pravi Jaka, če 
ne bi zapel posebej za to priliko 
skomponiranega sirtakija, za kate
rega je besedilo napisal celo sam. 
Ta njegov zgodovinski podvig je v 
ozki trgovski ulici, pa tudi v krčmi 
- seveda skupaj z Mišiko - posnela 
tudi ljubljanska televizija.

Ponoči je ladja zaplula mimo 
otoka Visa, kjer so udeleženci kri
žarjenja v morje vrgli venec in ta
ko počastili spomin na številne 
žrtve, ki so med vojno našle smrt v 
tej morski grobnici. Vso noč je la
dja plula nazaj proti domovini in 
se naslednji dan opoldne zasidrala 
v dubravniškem pristanišču Gruž.

V Dubrovniku ni nikoli dolgčas. 
Mnoge znamenitosti, skrite za sta
rodavnim obzidjem, so spoznali 
tudi naši potniki, se sprehodili po 
znamenitem Stradunu in posedeli 
v tipični dalmatinski krčmi.

Zvečer je bila na ladji ladijsko- 
televzijska križanka. Da, prav 
takšna, kot smo je vajeni s TV za
slona. Kajpak jo je nalašč za to 
križarjenje sestavil Franci Pavšer, 
vodila pa sta jo seveda Miša in 
Jaka. Veselo je bilo in tudi nagrad 
ni manjkalo. Tokrat za spremem
bo niso prihajale iz Jakovih preda
lov, pač pa iz kuvert, ki so bile na 
rešilnem pasu. Za nagrade so po
skrbeli Slovin, Pionir Subotica, 
Lek, Ilirija-Vedrog, Sladkogorska, 
PIK Takovo, Mladinska knjiga, 
Cankarjeva založba, Radenska, Li- 
bela Celje, Toper, JAT, pa Merca
torjeve organizacije Emba, TMI iz 
Ljubljane in Postojne, Konditor, 
Zaščita, Kavarna Evropa in KZ 
Cerknica, pa še Studio za ekonom
sko propagando.

Nagrad je bilo zvrhan koš in jih 
ni delil le Jaka, ampak tudi Mile v 
svojih programih in žrebanjih. 
Smeha, veselja in zadovoljstva je 
bilo veliko.

Zadnjega dne je ladja pristala v 
Komiži na otoku Visu, kjer je v 
neposredni bližini znamenita Tito
va špilja, ki je bila tudi cilj izleta. 
Zatem je Istra odplula reškemu 
pristanišču naproti.

Bilo je lepo in prijetno. Ne 
smem pozabiti omeniti tudi kapi
tanovega koktejla, na katerem

smo spoznali ladijsko posadko s 
kapitanom Nikom na čelu, pa nje
gove svečane poslovilne večerje, 
ki je trajala celi dve uri. Tudi kapi
tan je takrat večerjal z nami in v 
zdravici smo mu zaželeli še veliko 
mirnega morja doma in v svetu. 
Spoznali smo tudi šefa ladijske 
kuhinje, ki je pripravljal samo do
bro in okusno hrano. Takšno, ka
kršno znajo le na ladji.

Vsake stvari je enkrat konec, ta
ko je bilo tudi tega križarjenja. In 
vtisi? Zelo lepi, prijetni, čudoviti, 
naj... Za večino, kajti nekateri so 
ob koncu tudi rekli, da so razoča

rani, a teh je bilo le nekaj. Tistih, 
ki so vso stvar od začetka do kon
ca pohvalili, je bilo veliko in že 
sprašujejo, kdaj bomo spet odšli, 
seveda na križarjenje po morju.

Tudi vi, ki niste bili z nami, bo
ste lahko v naslednji TV križanki 
videli, da je bilo res lepo in zabav
no. TV ekipa je namreč posnela 
kar precej naših doživetij.

Preizkušnja več za našo turistič
no poslovalnico je mimo. Za veči
no se je štiridnevno križarjenje po 
morju prijetno končalo in to je se
veda za organizatorja tudi uspeh.

I Mercator Turist in Studio za ekonomsko propagando se naj
lepše zahvaljujeta vsem organizacijam združenega dela sozda 
Mercator in poslovnim partnerjem za izdelke, ki so jih veliko
dušno prispevali za nagrade v zabavnem programu križarjenja.

23. oktobra je Mercator-Turist v sodelovanju s Slovenijašportom m 
Turističnim obveščevalcem Ljubljanskega dnevnika v svojih prosto
rih odprl nov informativni center, v katerem so vam odtlej na volj0 
vse informacije o smučarskih programih oziroma ponudbah za zim° 
1981/82 doma in v tujini, ki so jih pripravile številne slovenske in 
jugoslovanske turistične agencije. Informacije so brezobvezne i

Mercator Turist, Tavčarjeva 6, Ljubljana, telefon (061) 312-254 in 31' 
285

Izobraževanje organizatorjev rekreacije in smučanje

Mirko Vaupotič - predsednik Korša

Ko je Koordinacijski odbor za šport in rekreacijo 
(Korš) sozda Mercator v preteklem letu zastavljal pro
gram dela za letošnje leto, je bilo ugotovljeno, da nam 
za tovrstno dejavnost primanjkuje strokovno uspo
sobljenih kadrov. Daleč smo namreč od miselnosti, 
da nam tovrstna dejavnost v vseh delovnih sredinah 
ni potrebna ter da so vsaka vlaganja v to dejavnost 
zavržen denar.

Izhajajoč iz starogrškega načela 
»zdrav duh v zdravem telesu« in iz 
dejstva, da je le zdrav delavec do
ber delavec, v delovnih kolektivih 
vse pogosteje in aktivneje gojijo 
športno rekreacijo. Se več - govo
rimo že o prvih športnih društvih, 
katerih domena je predvsem izko
ristek dnevnega, tedenskega in 
letnega počitka delavcev z različ
nimi športnimi aktivnostmi. Prav 
zato je v programu za letošnje leto 
vključena tudi akcija izobraževa
nja tovrstnih organizatorjev za vse 
sredine, združene v sozd Merca
tor.

Že ob organizaciji naših šport
nih iger, ki so izredno zaživele (na 
zadnjih igrah v Ribnici je bilo že 
preko 100 aktivnih udeležencev), 
ugotavljamo, da nam organizator
jev v posameznih koletivih pri
manjkuje, oziroma, da je njihovo 
strokovno znanje skromno. To je 
še posebej očitno, ko jih želimo 
vključiti v aktivno delo priprav
ljalnega odbora. V mesecu novem
bru bomo zato organizirali semi
nar, na katerem želimo naše orga
nizatorje in kandidate, ki v svojih 
delovnih kolektivih želijo delati 
na tem področju, seznaniti z neka

terimi najosnovnejšimi stvarmi.
V sodelovanju z ljudmi, ki aktiv-. 

no delajo na področju športa, bo
mo predstavili naslednje teme: 
Športna rekreacija v delovnih or
ganizacijah, Fiziološki zdravstve
ni vidiki športne rekreacije. Cilji 
in naloge športne rekreacije, De
lavska športna društva ter Organi
zacija športnih tekmovanj. Semi
nar je zastavljen zelo delovno, saj 
bodo udeleženci poleg poslušanja 
strokovnih predavanj še aktivno 
sodelovali pri reševanju nekaterih 
problemov, ki se pojavljajo pri de
lu Korša (kot recimo pregled pra
vilnikov letne in zimske Mercato- 
riade, program za naslednje leto 
ipd.), s pomočjo predavateljev pa 
bodo tudi poskušali konkretno, v 
»delovnem kolektivu« (predstav
ljali ga bodo vsi udeleženci semi
narja) pripraviti rekreacijsko de
javnost in organizirati tekme v ne
katerih športnih panogah.

Z izvedbo seminarja pa dejav
nost Korša v letošnjem letu in 
prvih dneh prihodnjega leta še ni

zaključena. Pred vrati je namreč 
zima in marsikdo je že pomislil na 
smučanje v prihodnjih dneh. Ker 
je bilo za organizirane smučarske 
tečaje na Pokljuki in Črnem vrhu 
v preteklem letu precej zanima
nja, smo se jih odločili pripraviti 
tudi v letošnji zimi.

Smučanje v decembru
Prvi smučarski tečaj bo v času 

od 14. do 20. decembra na smuči
ščih na Pokljuki. Cena celotnega 
smučarskega tečaja je 2.800,00 di
narjev. V ceno je zajeta celotna 
oskrba v hotelu, uporaba žičnic, 
smučarska šola in tekmovanje ob 
koncu tečaja, ni pa vštet prevoz na 
Pokljuko in nazaj.

Glede na to, da je število mest 
omejeno, vabimo vse, da se čim 
prej prijavijo. Ob prijavi - te spre
jema Sonja Bastar, Delovna skup
nost sozda Mercator, Aškerčeva 3, 
Ljubljana, telefon (061) 23-424 - je 
treba vplačati tudi akontacijo v vi
šini 1.400 dinarjev, ostalo pa po
ravnati do začetka tečaja. Zadnji 
rok prijave je 1. december oziroma 
do zasedbe mest.
Smučanje med počitnicami

V sodelovanju s počitniško zve
zo občine Ljubljana Šiška nam je 
uspelo zagotoviti nekaj mest v že 
dokaj utečenem smučarskem te
čaju, ki ga ta organizacija prireja 
med šolskimi počitnicami v Rate
čah pri Planici. Tudi tu je na žalost 
število mest omejeno, zato vabimo 
k čim prejšnji prijavi in plačilu 
akontacije. Tečaja se bomo lahko

udeležili v dveh izmenah, v prvem 
tednu počitnic za ljubljanske m 
mariborske učence, in to od 9. d° 
16. ter od 23. do 30. januarja. Cena 
celotnega enotedenskega smučar
skega paketa je 3.000,00 dinarjev-

V to ceno je vštet prevoz iz Ljub
ljane in nazaj, celotna, oskrba s 
prenočišči v privatnih sobah (sobe 
so 200 do 300 metrov od skupnega 
prostora, ogrevane, z dvema, tre
mi ali štirimi posteljami in skupni
mi sanitarijami) ter udeležba na 
smučarskem tečaju, ki je organizi
ran za začetnike in za tiste, ki želi
jo svoje znanje še izboljšati. P°' 
sebna zanimivost tečaja je, da bo
do organizirana še predavanja na 
temo smučanja, verjetno tudi noč
no smučanje, zadnji dan pa bo tek
ma med udeleženci tečaja.

Tudi za ta tečaj sprejema pri)3^ 
Sonja Bastar. Ob prijavi je treba 
vplačati akontacijo v višini 15u^ 
dinarjev, celoten znesek pa 
ba poravnati do začetka tečaj. 
Glede na to, da je tudi tu šteVj 
prijav omejeno, vas vabimo k 
kojšnji prijavi.

Enodnevni vozni izlet .
Kot možnost smučanja za tis ’ 

ki ne nameravajo na smučkah P ,j 
biti dalj časa, pripravlja Korš tu 
vozne smučarske izlete. Ker da ^ 
mi in tudi vse ostale podrobnos 
zvezi s tem še niso dokončne. v ^ 
vabimo, da se v primeru, če vas 
izleti zanimajo, obrnete na bo 
Bastar.
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